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10. KONGRESOM ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE

Mesto in vloga sindikata v ustvarjalni 
tooči delavcev

»Zveza sindikatov Slovenije,« je zapisano v uvodnem delu osnutka reso
lucije za 10. kongres ZSS,« je med 9. in 10. kongresom kot razredna organi
zacija delavcev samoupravno organiziranih v združenem delu, in kot del po
litičnega sistema socialističnega samoupravljanja, utrjevala in poglabljala 
svojo družbenopolitično aktivnost z namenom, da bi uveljavila ustavno 
opredeljeno mesto in vlogo delavcev v naši družbi ter ustavno funkcijo sindi
kata.«

subjektivni dejavnik, ki je ustvarjal po
goje in možnosti za to, da delavec, po
sameznik in združen v temeljni organi
zaciji združenega dela, prevzema tako 
mesto v družbi, ki mu zagotavlja, da 
sam odloča o pogojih in sadovih svo
jega dela, o celotnem dohodku in o vseh 
odnosih v družbeni reprodukciji in v 
družbi ter da ne bo nihče odločal name
sto njega.

Mesto in vloga ter sedanja in prihod
nja družbena aktivnost sindikata imajo 
temeljno podlago v ustvarjalni moči de
lavcev in delovnih ljudi, prežeto z nji
hovo zavestjo o nujnosti boja za na
daljnji razvoj in krepitev političnega si
stema socialističnega samoupravljanja 
in razvoj samoupravnih družbenoeko
nomskih odnosov,

Sindikat bo pri svojem delu upošte
val temeljne usmeritve in sklepe kon
gresov Zveze komunistov Slovenije ter 
Zveze komunistov Jugoslavije in se 
zavzemal za uresničitev vseh tistih za
htev delavcev in združenega dela, ki so 
se v našem delu potrdile kot odločilne 
za hitrejši razvoj in premostitev gospo
darskih težav.

k?6* COMMERCE

uobro delali, denarja pa ni
»Lahko sicer zapišemo, da smo v danih razmerah dosegli zadovoljive po

slovne rezultate, vendar brez lastnih sredstev za tekoče poslovanje, ki imajo 
v pogojih rasti cen še močan trend naraščanja, v bodoče ne bomo mogli več 
uspešno poslovati,« so v plansko-analitskem sektorju Iskre Commerce zapi
sali v poročilu o poslovanju tega kolektiva v letošnjem prvem polletju.

lizacijo polletnega obdobja pa presegli 
le za 14 odstotkov.

Poglejmo tudi, kam bodo razdelili 
čisti dohodek v sklade: v sklad skupne 
porabe so namenili 14,6 milijonov di
narjev, v rezervni sklad 24 in v poslovni 
sklad 68 milijonov dinarjev.

V Iskri Commerce poudarjajo, da si 
bodo s takšnim poslovnim rezultatom 
zagotovili izplačilo sredstev skupne po
rabe v skladu z resolucijo, formirali ob
vezna sredstva rezervnega sklada in 
poravnali obveznosti iz poslovnega 
sklada, ne bodo pa imeli lastnih sred
stev za obratne namene. Obenem v 
Iskri Commerce tudi poudarjajo, da 
jim kot temeljni nalogi še naprej osta
jata izvoz, zlasti na konvertibilno po
dročje, in pa uvoz prepotrebnih re
produkcijskih materialov za potrebe 
Iskrinih tovarn.

^ boju za uresničitev zgodovinskih 
^delavskega razreda in delovnih 
dilc' . mo delavci, organizirani v sin- 
j ,at> je dalje rečeno v osnutku, svojo 
Javnost opirali na bogate izkušnje pri 
^ uttvi političnega sistema socialistič
na samoupravljanja in na čvrsto od- 
te e^0st, da nadaljujemo socialistično 
Ush° • j° P° Titovi poti ter v duhu 
]ja arjalne dediščine Edvarda Karde- 
t,.' . amo s takšno delovno usmerje- 
(i J® lahko sindikat uživa zaupanje 
sUbVeStVa 'n P°staja odločujoč družbeni 
liu h 1 P1* povezovanju in uresničeva- 

delavsko—razrednih interesov.
sinji? svoje mesto in vlogo v družbi bo 
horj • odločno uveljavljal tudi v pri- 
les e’ sai Je uresničevanje socialistič- 
n3 samoupravijBnj3 in demokratič- 
itier ^benih odnosov ena izmed te- 
joi^b pridobitev naše revolucije, ki 
ierh^0 v prihodnje uspešno nadalju- 

0 'e. če bodo njeni nosilci najširše 
de,^pravno in politično organizirani

. atedkongresnem obdobju se je po- 
potrdilo, da je sindikat tudi tisti

,^ra Commerce je v prvih šestih me- 
iiar? ‘akturirala za 6.896,5 milijona di- 
teJev Prodaje, nabave in storitev. S 
S( e le,o$nji plan uresničila 43 od- 
L n°> lanskoletno realizacijo iz ena- 
kov °b(lobja pa presegla za 11 odstot-

ž^esck neplačanih prihodkov je bil 
°bd ?^stotl(e višji kot v primerjalnem 
kov-?’ °benem pa tudi za 5 odstot- 

p.v‘šji kot so to predvideli v načrtu, 
^»eana realizacija je znašala nekaj 

Mšn * *t0t ^ milijard dinarjev. S tem so 
v^esničili 43—odstotno, lanskoletno 
ib cir|V ena*(em obdobju pa presegli za 
j^tkov. Rast celotnega prihodka 
Up ,a dokaj zmerna, pri tem pa je treba 
p0viJevati, da so se za dobro četrtino 

ij Cene Pr0*zvaja*cev industrij-
sj^dtem pa imajo porabljena sred- 
dek jasnejšo rast kot celotni priho- 
Oj _ la rast je bila predvsem odvisna 
bla astl nabavne vrednosti trgovskega

iso-
j*r'j, in 

ižin<’

Te naloge in delovne usmeritve je 
sindikat v veliki meri že opredelil v svo
jih dokumentih med obema kongreso
ma, zlasti v sklepih konferenc Zveze 
sindikatov Slovenije, ki so spodbuda za 
najširšo aktivnost sindikalnih organiza
cij in delavcev za urejanje perečih vpra
šanj materialnega in socialnega razvoja 
družbe, hkrati pa so sestavni del novih 
nalog v prihodnje.

Sindikat bo z učinkovitim in demo
kratičnim dogovarjanjem, vključen v 
skupna prizadevanja celotne družbe, 
organiziral in spodbujal aktivnosti za 
stabilizacijo gospodarstva. Pri tem 
bomo delavci, najširše organizirani v 
sindikat, sodelovali v nenehni bitki 
proti nesamoupravnemu ravnanju, od
ločanju v našem imenu, v imenu delov
nih ljudi in združenega dela ter se zav
zemali za dosledno spoštovanje sa
moupravnih sporazumov in družbenih 
dogovorov.

Da bi se izkopali iz sedanjih gospo
darskih težav, bo sindikat pomagal pri 
ustvarjanju pogojev za samoupravno 
povezovanje združenega dela in za 
združevanje dela in sredstev ne le v Slo
veniji, temveč v vsej Jugoslaviji. Spod
bujal bo oblikovanje in uveljavljanje 
bolj učinkovitih samoupravnih poti in 
načinov za uresničevanje samouprav
nega socialističnega ekonomskega si
stema in s tem hkrati pospeševal razvoj 
političnega sistema socialističnega sa
moupravljanja.

V prizadevanjih za uspešen družbe
noekonomski razvoj smo že dosegli ne
katere uspehe. Okrepili smo materialne 
temelje naše družbe. Z dograditvijo 
elektroenergetskih objektov smo zago
tovili nove vire in boljšo oskrbo z ener
gijo; povečali smo industrijsko proi
zvodnjo in proizvodnjo hrane. Ob zao
strovanju ekonomskih razmer, poveza
nih s problemi zunanje likvidnosti in z 
uresničevanjem obveznosti Slovenije v 
ekonomskih odnosih s tujino, smo se, 
zlasti v letih 1980 in 1981, z večjim 
izvozom in z novimi oblikami vključe
vali v mednarodno delitev dela. V proi
zvodne in delovne procese smo uvajali 
sodobna proizvodna sredstva in tehno
logijo, uveljavili večjo delitev dela in 
povezovali proizvodnjo v bolj zaokro
žene reprodukcijske celote.

Ti uspehi so predvsem rezultat priza
devanj in ustvarjalnosti delovnih ljudi 
na vseh področjih družbenega dela in 
življenja. Sindikat sodi, da lahko le z ja
snimi delovnimi programi in z oprede
ljenimi nosilci, ob celoviti in učinkoviti 
akciji družbenopolitičnih organizacij 
na vseh ravneh njihovega delovanja, še 
posebno pa v temeljnih okoljih, zago
tovi enotno pripravljenost delavcev, da 
bodo odločneje in bolj organizirano 
odpravljali objektivne in subjektivne 
vzroke gospodarskih težav, v katere 
smo zašli zadnja leta. D.Ž.

'lotnj13 ^ ie naraščala počasneje kot
ISKRA—AVTOMATIKA

kletni
čaii|ecej so se v Iskri Commerce pove- 
z lana,.' materialni stroški: v primerjavi

Ob zaključku prvega polletja
v^sklm prvim polletjem so bili leto 
rab ■ tlatanl(0 za tretjino. V skupini pc 
aJemh sredstev izstopa predvsem 
VD?1Zacija po predpisanih stopnjah, 
je l nierjavi z enakim obdobjem lani, 
8,5 ar-z? US odstotkov višja, to pa je 
°t>ra£ 'iona dinarjev več kot lani. Po

porabljenih sredstev znaša

iskra
izre-
id»r-
ovil'

jo,** dohodek približno 664 mili-
irerc nariev’ s tem Pa 50 v *skr' Com- dosegli manj kot so načrtovali 
Hil ° • 0tk°v letnega plana. Seveda 
'cnip? 8'banje dohodka po posameznih 
,0.^'h organizacijah precej različ- 
Scgij /'astoPstvu 'n Marketingu so pre- 
ee Polletno obveznost, drugod pa

0(jv,.D! naštevali, kam vse so morali 
laj ^aljvdenar iz dohodka, vsekakor pa 
visokjPlaem°, da jim je zaradi izredno 
ste„a a obveznosti ostalo le malo či- 
DjL dohodka, in to celo manj kot so 
bi|j 0val'- Iz čistega dohodka so pora- 
243 a osebne dohodke nekaj več kot 
^hori* 1 nov dinarjev. Ustvarjeni čisti 
lov rp za sklade je znašal 110 milijo-' 
iit-j,, 'larjev. S tem so letošnji plan 

lc*li 45-odstotno, lanskoletno rea-

Doseči likvidnost v plačilni bi
lanci do tujine, torej povečati 
konvertibilni izvoz, obvladati 
stihijska tržna gibanja doma, oz. 
ohraniti raven proizvodnje so na
loge, ki se v še večji ostrini odpi
rajo pred našim gospodarstvom 
tudi v drugi polovici letošnjega 
leta.

Ob pregledu rezultatov iz prvega pol
letja smo v Avtomatiki ugotovili, da 
smo poslovali v okviru pričakovanih re
zultatov. Poleg stalnega pomanjkanja 
nekaterih vrst repromateriala in lik
vidnih denarnih sredstev je najbolj za

skrbljujoča nebrzdana rast zalog in 
premajhna uspešnost na področju kon
vertibilnega izvoza. Količniki obrača
nja zalog so pri večini TOZD manjši od 
planiranih in prav zaradi tega postajajo 
posredno eden od glavnih vzrokov za 
nelikvidnost celotne delovne organiza
cije.

Konvertibilni izvoz je bil vkljub 
opaznemu povečanju, primerjano z 
istim obdobjem v lanskem letu, realizi
ran le s 33,2% letnega plana. Vzroki so

poznani: pomanjkanje deviznih sred
stev. Dosti bolj ugodna je realizacija 
izvoza na klirinško področje, saj je oce
njeno na 25,1% letnega plana. Na nei- 
zravnano devizno bilanco pa kaže pri
merjava pokrivanja uvoza z izvozom, ki 
je doseženo z indeksom 128,2.

Če si ogledamo še proizvodnjo je, 
vrednotena po planskih cenah, bila rea
lizirana 48,9%. Pri tem pa je potrebno 
opozoriti na neenakomerno dinamiko 
rasti, ki se pojavlja od. periodičnega 
obračuna do periodičnega obračuna. 
Tako imamo v začetku vsakega trime
sečja slabo izrabljene proizvodne kapa
citete, ki jih ob koncu maksimalno akti
viramo, večkrat tudi s posebnimi akci
jami, ki se kažejo v nadurah. Mesečno 
enakomernejša proizvodnja dinamike, 
kar bi lahko dosegli s tekočim pregle
dom proizvodnih rezultatov in potreb
nimi akcijskimi programi, bi vsekakor 
lahko prispevalo k boljšemu gospodar
jenju v Avtomatiki.

Na področju osebnih dohodkov je 
večina TOZD upošteval? usmeritev 
družbenega dogovora o uresničevanju

Čeprav objavljamo gornji posnetek nekoliko pozno (zaradi letnih dopustov) pa 
zaradi tega informacija ni »izgubila« na pomembnosti. Novogoriško Iskro —Avtoe- 
lektriko je namreč obiskala delovna skupina novogoriških družbenopolitičnih orga
nizacij, vodil pa jo je predsednik skupščine Zorko Debenjak. S predstavniki samou
pravnih oganov, družbenopolitičnih organizacij in direktorji tozdov Iskre —Avtoe- 
lektrike (s sedežem v Šempetru) so pregledali trenutni gospodarski položaj, planirane 
aktivnosti ter delovanje samoupravnih organov in DPO.

Največ časa je tekla beseda o izpolnjevanju planskih obveznosti, predvsem o po
slovnih rezultatih v letošnjem prvem polletju. Le-ti so sorazmerno zelo ugodni, o teh 
rezultatih pa bomo poročali v prihodnji številki našega glasila. Predstavniki Iskre so 
tudi poudarili, da se »bojijo« letošnjega drugega polletja, še posebej z vidika novega 
deviznega zakona, vseeno pa so izgledi taki, da bodo plan proizvodnje v celoti dose
gli, izvoz na konvertibilno področje pa celo za nekaj odstotkov povečali. To jim zago
tavlja predvsem iskanje notranjih rezerv predvsem v boljšem izkoriščanju delovnih 
pripomočkov, discipline in zmanjševanju vseh vrst stroškov.

Politika in sistem 
gospodarskih odnosov 
s tujino

Znano je, da je komisija zveznih družbenih svetov za vprašanja gospodarske sta
bilizacije, oz. njena podskupina za pripravo dolgoročnega programa gospodarske 
stabilizacije pred nedavnim sprejela več pomembnih dokumentov. O vsebini do
kumenta oz. protiinflacijskega programa smo v našem glasilu podrobneje že poro
čali, o drugem, ki nosi naslov »Elementi politike in sistema gospodarskih odnosov s 
tujino«, pa bomo to storili zdaj.

Ta dokument je sorazmerno obse
žen, obsega pa naslednje glavne teme:
I—Presoja stanja in teženj v medna
rodnih gospodarskih odnosih in-njiho
vih vplivih na Jugodlavijo, II—Temelji 
politike vključevanja Jugoslavije v 
mednarodno delitev dela, III— Vplivi 
politike vključevanja Jugoslavije v 
mednarodno delitev dela v sistemu go
spodarskih odnosov s tujino, IV—Za
gotavljanje možnosti za konvertibilnost 
dinarja in V—Postopno uresničevanje 
stabilizacijskega programa na področju 
gospodarskih odnosov s tujino.

Zaradi obsežnosti in pomembnosti 
tega dokumenta se bomo v tej številki 
posvetili le prvima dvema poglavjema, 
medtem ko bomo o vsebini naslednjih 
treh poglavij poročali v naslednji šte
vilki.

V prvem delu »Presoja stanja in te
ženj v mednarodnih gospodarskih od
nosih in njihovi vplivi na Jugoslavijo« 
je povedano, da so tokovi v gibanju sve
tovnega gospodarstva neugodni, da se 
gospodarski položaj skoraj vseh držav 
poslabšuje. O izvorih takšne situacije je 
rečeno, da so takšne narave in obsega, 
da ni smiselno pričakovati^ da se bodo 
sedanje tendence spremenile v teku na
slednjih nekaj let, temveč da se bodo 
sedanje težave še poglobile in pomnoži
le.

Naraščajoče težave narekujejo čeda
lje ostrejši boj za mednarodne trge, boj 
za nadzor nad surovinskimi in energet
skimi viri in tehnologijo. Proces daljno
sežnih in dragih tehnoloških inovacij,

razporejanja dohodka v letošnjem letu 
tako, da bistvenih prekoračitev ni bilo. 
V celoti smo do sedaj za bruto osebne 
dohodke razporedili 49,6% planiranih 
sredstev. Preostali kazalci gospodarje
nja prikazujejo 4,7% realizacijo celot
nega prihodka, z 42,4% planiranimi 
porabljenimi sredstvi in 52,9% dosežen 
dohodek. Medtem pa je ekonomičnost 
poslovanja ostala na ravni lanskoletne.

Naloge, za katere smo že v začetku 
leta zapisali kot prioritetne, ostajajo 
tako še naprej naša skrb (skupna), če 
hočemo, da bomo ob koncu leta zapisali 
kolikortoliko ugodne rezultate, predv
sem pa to, da ni nobena TOZD zaklju
čila poslovnega leta z izgubo. Te naloge 
pa so:
— povečati predvsem tisto proizvod

njo, ki je namenjena izvozu na kon
vertibilna tržišča

—pospešiti prodajo na domačem trgu, 
predvsem izbira zalog gotovih izdel
kov, ter s tem sprostiti del prepotreb
nih obratnih sredstev.

— v čim večji možni meri zmanjšati za-

l08e' S.D.

internacionalizacija proizvodnje in 
tokov kapitala pa je pretežno pod nad
zorstvom transnacionalnih družb.

To bo oteževalo položaj manjših in 
manj razvitih držav, med katere sodi 
tudi Jugoslavija. Zaradi čedalje hujših 
težav bo v naslednjem obdobju nujno 
prihajalo do sprememb v mehanizmih 
mednarodnega gospodarskega sistema. 
Spričo tega je težkp pričakovati, da 
bomo krizo, ki je zajela svetovno go
spodarstvo v celoti, uspešneje prema
govali, če ne bo stekel proces vzpostav
ljanja nove mednarodne gospodarske 
ureditve, kar je hkrati tudi prvi pogoj za 
premeščanje prepada med državami v 
razvoju in razvitimi državami.

Glede na ugotovljeno sedanje stanje 
v svetovnem gospodarstvu bo mogoče 
položaj našega gospodarstva v medna
rodni menjavi v naslednjem obdobju 
izboljšati le z največjimi napori. Na po
ložaj Jugoslavije v mednarodni menjavi 
bo zlasti vplivalo to, da bo območje Za
hodne Evrope izpostavljeno močnej
šim depresivnim vplivom in daljnosež
nim strukturnim spremembam, kot 
druge razvite države.

V tem se skriva za nas vrsta negoto
vosti in tveganj po eni strani, medtem 
ko takšno stanje pomeni hkrati tudi od
piranje prostora za izrazitejše vstopa
nje delov našega gospodarstva na trge 
tega območja. Realno je tudi pričako
vati, da se bodo članice SEV postopno 
odpirale razvitim državam in s tem tudi 
nam. Države so v izrednih težavah za
radi splošne krize in kljub njihovi veli
kanski zadolženosti si večina teh držav 
prizadeva za hitrejši razvoj in ekonom
sko uveljavitev. Ocenjujejo, da bodo te 
države dosegale sorazmerno visoke 
stopnje rasti. Ti in drugi razlogi govore, 
da mora jugoslovansko gospodarstvo 
pospešeno razvijati svoje stike z drža
vami v razvoju.

Drugi del omenjenega dokumenta je 
posvečen opredelitvi temeljev politike 
vključevanja Jugoslavije v medna
rodno delitev dela. Posebna pozornost 
je posvečena ugotovitvi stanja in vzro
kov, elementov politike gospodarskih 
odnosov s tujino, uporabi intencij nove 
mednarodne gospodarske ureditve v 
politiki in sistemu gospodarskih odno
sov s tujino, prvinam proizvodne usme
ritve s stališča vključevanja našega go
spodarstva v mednarodno delitev dela 
in sistemu in politiki deviznega tečaja. 
Ugotovljeno je, da pričakovanja glede 
preobrazbe gospodarskih odnosov s tu
jino doslej niso bila zadovoljivo izpol
njena, razvojna in tekoča ekonomska 
politika sta se prilagajali spremembam 
v mednarodni delitvi dela počasi, na 
motnje pa smo reagirali z zamudo.

Nastale neskladnosti med proizvod
njo in porabo smo reševali z inflacij
skim financiranjem in zadolževanjem v 
tujini. Proizvajalci so bili daljše ob
dobje v položaju, ki jih ekonomsko ni 
silil v izvozno usmeritev proizvodnje.

(Nadaljevanje na 2. strani)



problemov ne moremo več odpravljati 
z izvozom »presežkov« ali tistega, česar 
ni mogoče prodati na domačem trgu. 
Največkrat ne gre za postavljanje novih 
obratov za ta namen, temveč le za deli
tev dela in trajno kooperacijo zaradi 
proizvodnje v velikih serijah, ali proi
zvodnjo takih specifičnih izdelkov, s 
katerimi lahko prodremo na svetovni 
trg.

(Nadaljevanje s 1. strani)
Produktivnost je zaostajala, prodiranje 
na tu je trge je zaradi intenzivne domače 
proizvodnje postajalo vse bolj nerenta
bilno. Najemanje posojil v tujini je bolj 
odlagalo, kot pa reševalo razčiščevanje 
naših problemov.

Posledica tega je, da je vključenost 
jugoslovanskega gospodarstva v med
narodno delitev dela danes na zelo nizki 
stopnji, ki ne ustreza doseženemu go
spodarskemu razvoju države. Delež na
šega izvoza v svetovnem uvozu se je 
zmanjšal na manj kot četrtino odstotka. 
Delež izvoza blaga v družbenem proi
zvodu Jugoslavije je 16 %, ob tem pa je 
uvoz blaga dvakrat večji od izvoza 
blaga. V razdobju zadnjih trinajstih let 
se je kumulativni primanjkljaj plačilne 
bilance Jugoslavije povečal za nekaj
krat, od leta 1980 pa je bil dinar ra
zvrednoten kar za 147%. V zadnjih 
letih smo porabljali precej več deviz, 
kot pa smo jih zaslužili z izvozom blaga 
in storitev. Vse to je vodilo k zadolže
vanju v tujini in konec leta 1981 je naš 
bruto dolg tujini znašal okoli 21 mili
jard dolarjev. Takšno stanje je vseka
kor omejujoč faktor za nadaljnji urav
noteženi razvoj našega gospodarstva. 
Vendar se naša odvisnost od uvoza v 
reprodukcijski porabi še naprej pove
čuje, povečujejo pa se tudi strukturalna 
nesorazmerja. Premalo smo se odpirali 
pozitivnim vplivom tujega trga na ra
zvoj domače proizvodnje, hkrati pa 
smo bili preveč liberalni na področju 
uvoza licenčne tehnologije.

Eden izmed bistvenih vzrokov neu
godnega stanja v plačilni bilanci države 
je tudi v neustreznem delovanju si
stema gospodarskih odnosov s tujino. 
Povečani uvoz opreme in reprodukcij
skega materiala zato ni imel pričakova
nega pozitivnega vpliva na razvoj.

Prav tako ni stekel proces ustvarjanja 
samoupravno ekonomsko integrira
nega gospodarstva, hkrati pa so se že 
začele trgati reprodukcijske vezi v ju
goslovanskem gospodarstvu. Posledica 
vsega tega je, da se je jugoslovansko 
gospodarstvo znašlo v neugodnem po
ložaju. Velik del zunanjega dolga pa je 
bil kljub takšni situaciji uporabljen v 
nasprbtju s cilji ekonomske politike in 
sicer pri nekontroliranem zadolževa
nju, za tekočo porabo in ohranjanje zu
nanje likvidnosti države.

Zato bomo morali v naslednjem ob
dobju odplačevati precejšen del tujih 
posojil, uporabljenih v minulem ob
dobju za tekočo porabo, ne da bi z njimi 
ustvarili zmogljivosti za večjo proi- 
zvodnjo za izvoz.

V sedanjih razmerah se zaradi ne
realnega tečaja dinarja in pritiska preti
rano visoke domače porabe umikajo iz 
mednarodne menjave tudi najsposob
nejši izvozniki. Ker izvozno usmerjeno 
gospodarstvo nima podpore, zelo pogo
sto izvaža samo tisto, kar je presežka na 
domačem trgu. V zadnjem času pa je 
čutiti tudi procese izrivanja dinarja iz 
osnovnih denarnih funkcij.

Elementi politike gospodarskih od
nosov, s tujino naj bi bili naslednji: 
ustreznejšo politiko teh odnosov je 
treba izvajati vzporedno z gospodarsko 
stabilizacijo, v temelju pa je treba 
spremeniti strategijo razvoja. Gospo
darski razvoj zahteva uresničevanje go
spodarske rasti pri večji odprtosti, da bi 
premostili plačilnobilančne pregrade.

Zagotoviti je treba neogiben pretok 
blaga in storitev, znanja in tehnologije 
in vplivov ekonomskih meril razvitejših 
gospodarstev in svetovnega trga na 
naše gospodarstvo. Treba si je prizade
vati, da bi se celotna proizvodnja razvi
jala pod vplivom meril in zahtev sve
tovnega trga, ne glede na to, da bo naj
večji del proizvodnje še naprej plasiran 
na domačem trgu. Nesprejemljivo pa 
je, da veljata dve merili, eno za domači 
trg in drugo za svetovni trg, pri čemer je 
mogoče na domačem trgu prodajati 
tudi manj vredno blago po mnogo višjih 
cenah.

To pomeni, da moramo strategijo 
izvoza iMlvttjOti na rasti družbene 
produktivnosti dela v skladu z gibanji 
na svetovnem trgu. Jugoslavija mora 
sprejeti politiko večje gospodarske od
prtosti svetu, predvsem pa izvozno 
usmerjeno koncepcijo dolgoročnega 
gospodarskega razvoja. Z uresničeva
njem dinamične rasti izvoza bo treba 
odpraviti tendence avtarkičnega razvo
ja. Položaj vsake posamezne države bo 
vedno bolj odvisen od sposobnosti nje
nih znanstveno—raziskovalnih poten
cialov za oblikovanje nove proizvod
nje. Jugoslavija mora pospešiti razvoj 
višjih oblik sodelovanja s tujino, med

katerimi je treba poudariti proizvodnjo 
v drugih državah, skupna vlaganja s tu
jimi partnerji v tujini in v domače 
zmogljivosti, izvozno usmerjeno koo
peracijo, proizvodnotehnično sodelo
vanje, inženiring ter dolgoročne kupo
prodajne sporazume s tujimi partnerji.

Uporaba intencij nove mednarodne 
gospodarske ureditve v politiki in si
stemu gospodarskih odnosov s tujino 
naj bi se odrazila v naslednjem: prvine 
te ureditve naj bi vnašali zlasti v gospo
darske in druge odnose z državami v ra
zvoju. Jugoslavija bo v prihodnje širila 
tudi posebne prednostne ukrepe v ko
rist najmanj razvitih držav ter v polni 
meri sodelovala v sistemu trgovinskih 
odnosov med vsemi državami v razvo
ju. Razširila bo prostor za večji uvoz 
tako energetskih kot drugih surovin, v 
vse večji meri pa tud* industrijskih iz
delkov in polizdelkov iz držav v razvo
ju.

Ne smemo stremeti k samozadostno
sti na področjih, na katerih bo racio
nalno in koristno uvažati iz držav v ra
zvoju. V ta namen se moramo še mnogo 
bolj usmeriti k sodobnejšim učinkovi
tejšim in ustreznejšim oblikam gospo
darskega sodelovanja z državami v ra
zvoju, kakršna so stalnejša industrijska 
kooperacija, skupna podjetja, pooli za 
nastopanje na tretjih trgih, medbančno 
sodelovanje, skupno financiranje pro
jektov, skupna vlaganja sredstev v teh 
državah pb skupnem prevzemanju od
govornosti in tveganja za njihovo po
slovanje in razvoj.

Tudi v drugih oblikah mednarodnega 
gospodarskega sodelovanja se je treba 
boriti za enakopravnost in spoštovanje 
vzajemnih interesov. Na ta način je 
treba s kolektivnim in individualnim 
opiranjem na lastne sile, skupaj z osta
limi državami v razvoju krepiti gospo
darske potenciale in vpliv ter pogajal
sko sposobnost vseh držav v razvoju in 
ustvarjati materialno osnovo za uresni
čevanje nove mednarodne gospodarske 
ureditve.

V vsej proizvodnji in izvozni usmeri
tvi moramo izhajati iz tega, da naših

Poseben poudarek je treba dati hi
trejšemu razvoju našega znanstvenega 
in tehnološkega dela. Razvoj posamez
nih proizvodenj, še zlasti na področju 
predelave kovin (elektrostrojegradnja, 
transportna sredstva, gradbeni stroji, 
orodni stroji, ladje, del procesne 
opreme tovarne živil, kmetijska meha
nizacija ipd.), morajo v precej večji 
meri temeljiti na lastni, oz. ustvarjalni 
uporabi vrhunskih tehnologij. Ob vsem 
tem je treba odpraviti izvoz za vsako 
ceno, oz. uveljaviti načelo rentabilnosti 
izvoza, oz. izvoz ob upoštevanju eko
nomskih kriterijev. To pa zahteva 
ustrezno samoupravno združevanje 
dela in sredstev na podlagi skupne ra
zvojne politike in skupnega pridobiva
nja dohodka na enotnem trgu.

V strukturnih spremembah morajo 
imeti prednost: usmeritev v izvoz kot 
osnovna naloga v strukturnih spre
membah, zmanjšanje uvozne odvisno
sti države pri skupni porabi energije, 
razvoj proizvodnje hrane do te mere, 
da bo mogoče kmetijskoživilski kom
pleks spremeniti v aktivnega izvoznika, 
na področju surovin osredotočenje na 
vse tisto, pri čemer lahko računamo na 
domače rezerve in druge prednosti 
(barvne kovine, nekatere nekovine in 
surovine za kemično industrijo, nujne 
količine jekla zaradi strateške neodvi
snosti, izkoriščanje lesa), popolnejše 
ovrednotenje zemljepisno prometnega 
položaja Jugoslavije za razvoj storitve
nih dejavnosti, zlasti v turizmu in pro
metu.

Našo udeležbo izvoza v svetovnem 
uvozu moramo v naslednjih treh, štirih 
letih povečati na več od 0,6 odstotka, 
kar pomeni več kot 40 odstotno. V ta 
namen pa je treba: hitreje povečevati 
izvoz, še zlasti na konvertibilno po
dročje in države v razvoju, bistveno po
večati kritost uvoza blaga z izvozom, še 
zlasti na konvertibilno področje, še na
prej povečevati udeležbo izvoza stori
tev v strukturi naše celotne menjave in 
sicer ob občutnem izboljšanju neto de
viznega neblagovnega priliva. Mak 

(Nadaljevanje prihodnjič)

USPELA AKCIJA V AVTOELEKTRIKI

V mesecu inovacij 
93 novih predlogov

V letošnjem letu so v novogoriški Iskri — avtoelektriki že petič zapored 
razpisali, oziroma proglasili maj za mesec inovacij. O tem smo na kratko že 
poročali, kakšni pa so rezultati, kakšen je učinek te akcije, o tem smo se po
govarjali z organizatorjem inovacijske dejavnosti v delovni organizaciji Vla
dimirjem Devetakom. Pripravil je namreč popolno analizo akcije, kot tudi 
stopnjo inovacijske dejavnosti v posameznih tozdih in DO, zato mu ni bilo 
težko odgovoriti na zastavljena vprašanja našega urednika.

Nam lahko najprej poveste, koliko 
delavcev — inovatorjev je sodelovalo v 
tej pomembni akciji?

Najprej moram povedati, da je komi
sija za inovacijsko dejavnost na ravni 
DO povišala stimulativne nagrade iz 
500 na 700 din vse v cilju večje vzpod
bude med zaposlenimi in njihovo mno
žično vključevanje v inovacijski proces. 
In sedaj k odgovoru na zastavljeno 
vprašanje. Na naš razpis, mesec inovacij 
maj 82 je komisiji za inovacijsko de
javnost prijavilo 52 delavcev 93 dosež
kov — inovacij. V primerjavi z letom 
poprej je to 23 inovacij ali 32,8 % več.

Torej lahko govorimo o večji mno
žičnosti udeležbe, saj je prijavilo inova
cije 1,69% vseh zaposlenih, v lanskem 
letu pa je znašal ta podatek 1,5 %. Prav 
tako je naraslo število, inovacij na sto 
zaposlenih, in sicer iz dve na tri.

Koliko pa je komisija te inovacije na
gradila?

Od 93 prejetih inovacij je komisija 
nagradila 74, za nadaljnjo obravnavo 
pa opredelila 63 inovacij. Prav za te 
ocenjuje možnost realizacije in gospo
darske koristi. Višina izplačanih stimu
lativnih nagrad znaša 42.500 din ali 
83 % več, kot v primerjavi z letom po
prej.

Kakšna pa je izobrazbena struktura 
predlagateljev?

Tudi te podatke imamo. Delavci brez 
poklica so oddali 7 predlogov dosež
kov in so zastopani z 0,36 % udeležbe, 
KV delavci 14 predlogov ali 2,36% 
udeležbe, delavci s srednjo izobrazbo 
14 predlogov ali 3,8 %, delavci z višje
šolsko izobrazbo 12 predlogov ali 
15,58 % ter delavci z visokošolsko izo
brazbo 5 predlogov ali 6,67 % udelež
be. Ob tem je vsekakor pohvalno, daje 
opaziti večji trend vključevanja v inven
tivno inovacijsko dejavnost prav kadra 
z višjo in visoko izobrazbo.

Povedati moram tudi, da predstav- 
jata dva izmed danih predlogov novost 
in bosta po vseh dosedanjih izgledih 
dana v postopek zaščite.

Kaki** pa je udeležba predlagate
ljev po posameznih tozdih?

Vsekakor je letos najprijetneje pre
senetila tolminska Iskra s številom 
danih inovacij, saj jih je imela kar 45, to 
pa predstavlja 9,82 odstotkov na število 
zaposlenih. Avtorjev je bilo 12, kar 
pomeni 2,68 odstotno udeležbo ali za 
približno 1 % več kot v letu poprej.

Tovarna malih zaganjalnikov, to
varna odlitkov Komen, TOZD — Ko
merciala so nas letos razočarali, saj niso 
zaposleni poslali nobenega predloga, ki 
bi lahko pripomogel k ublažitvi gospo

darskih težav in dvigu produktivnosti.
Tovarna velikih zaganjalnikov je 

imela 7 predlogov ali 1,16% na število 
zaposlenih ter s petimi avtorji 0,83 od
stotno udeležbo (0,4% v letu 1981).

Tovarna generatorjev in elektronike 
je imela 17 predlogov ali 6,14 % 
na število zaposlenih ter z 9 avtorji 3,25 
odstotno udeležbo (2,60% v letu po
prej).

Iz tovarne delovnih sredstev je prišlo 
12 predlogov ali 4,05 % na število za
poslenih ter s 14 avtorji 4,73 odstotno 
udeležbo (3,6% v letu 1981).

TOZD — Inštitut je imela 4 predloge 
ali 5,48 % na število zaposlenih ter s 4 
avtorji 5,48 odstotno udeležbo (lani 
7,3 %).

Tudi iz DSSS je prispelo 5 pred
logov ali 2,24% na število zapo
slenih ter s 4 predlagatelji 1,79 od
stotna udeležba — enako kot leto po
prej.

Iz bovške Iskre je prispel en sam 
predlog, ki pomeni 0,4-% na število za
poslenih ter isto udeležbo (v letu 1981 
pa je bila 1,2%):

____________________________ . - ' - .........................................................................................
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Tovarna žarnic Ljubljana je imela 3 
predloge ali 0,85 % na število zaposle
nih z istim odstotkom udeležbe kot v 
letu poprej.

In za zaključek, kakšne so vaše želje?
Rezultati akcije, ki smo jih navedli, 

nam dovolj zgovorno povedo, da so po

zitivni. Kljub temu pa moram pon° ič 
izraziti apel in željo, da bi se v bop 
zaposleni širše in množičneje vklju ^ 
vali v inovacijsko dejavnost. In t0 ^ 
samo v mesecu, ko traja akcija, atnP 
skozi vse leto.

Marko Rak«*4*
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SOZD ISKRA 
Izobraževalni center 
Ljubljana

razpisuje

posebno obliko pospešenega izobraževanja za izpopolnjevanje strokovne izobrazbe 
po programu:

4. ZUNANJETRGOVINSKA ŠOLA V ISKRI

v času od 1.2. do 29.4.1983.

Pospešeno strokovno izpopolnjevanje je namenjeno delavcem, ki jih Iskra usmerja 
na odgovornejša dela in naloge na področju mednarodnega poslovanja Iskre.

VSEBINA:
Program je sestavljen iz izbranih splošnih in posebnih tem, ki celovito pokrivajo p°' 

dročje mednarodnega ekonomskega poslovanja organizacije združenega dela. Nova. 
specifična in interdisciplinarna znanja, ki jih terja zunanjetrgovinsko poslovanje Iskre 
in mednarodno okolje izhajajo iz teoretičnih osnov in so močno naravnana na ak
tualna vprašanja družbeno-ekonomske in poslovne prakse s končnim poudarkom na 
Iskrini problematiki mednarodnega poslovanja.

POGOJI ZA VPIS:
Za vpis v program strokovnega izpopolnjevanja se lahko prijavi vsak, ki izpolnjuj6 

naslednje pogoje:
— je zaposlen v Iskri vsaj 2 leti,
— ima dokončano višjo ali visoko šolo tehnične, ekonomske, pravne ali izjemoma 

tudi druge smeri,
— obvlada aktivno enega od svetovnih jezikov,
— je star (praviloma) do 35 let.

Če kandidat nima priznane zunanjetrgovinske registracije, mora opraviti poseben 
strokovni izpit za priznanje ZT registracije pri Gospodarski zbornici Slovenije do pn' 
četka izvajanja 4. Zunanjetrgovinske šole v Iskri.

ORGANIZACIJA:
Skupne oblike andragoškega dela bodo organizirane celodnevno 6 dni v tednu- 

Kandidate opozarjamo, da si prilagodijo obveznosti v zasebnem življenju na nadpov' 
prečno obremenitev v času šolanja. Obiskovanje šole bo redna delovna obveznos ■

Udeleženci bodo 3 mesece pred pričetkom šolanja prejeli posebej pripravljeno stu
dijsko gradivo, ki ga bodo morali do pričetka izvajanja programa šole preučiti.

V okviru priprav na šolanje bomo organizirali tudi temeljna predavanja .o izbrani 
ekonomskih temah za slušatelje s tehnično prcdizobrazbo in izbranih elektrotehniški 
temah za slušatelje z netehniško prcdizobrazbo.

Udeleženci, ki bodo vse obveznosti iz programa uspešno opravili, bodo prejeli spri
čevalo o uspešno končanem šolanju in bodo imeli prednost pri razporejanju na za 
htevnejša in odgovornejša dela in naloge v zunanjetrgovinski dejavnosti Iskre.

NOSILCI PROGRAMA:
Ekonomska fakulteta »Borisa Kidriča«, Ljubljana 

Pravna fakulteta, Ljubljana 
SOZD Iskra, Izobraževalni center, Ljubljana

VODJA PROGRAMA:
Mitja Tavčar, mag. ekon.

STROKOVNI KOORDINATOR PROGRAMA:
dr. Ferdinand Trošt

ČAS IN KRAJ: |u
S programom strokovnega izpopolnjevanja bomo pričeli 1.2.1983 ob 8. v Hoie 

TRANSTURIST, Škofja Loka. Zaključek programa šolanja predvidevam 
29.4.1983 ob 14.

PRIJAVE: =
Izpolnjene prijavnice z dokazilj o izobrazbi in opisom dosedanjih delovnih i2^11, - 

naj TOZD, oz. DSSS pošljejo najkasneje do 1.9.1982 na naslov: SOZD ISKRA, jz . 
braževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3/XI. v roke Mariji KRISTAN, taJnl 
Izobraževalnega centra. ,j_

Posebej prosimo, da upoštevate razpisni rok, ker bomo pričeli s pripravami |liin 
datov za šolanje že v mesecu septembru 1982 (ZT registracija, dopolnilni tečaji tu) 
jezikov, temeljna predavanja pred pričetkom ZT šole). . .

Podrobnejše informacije o vpisnih pogojih, o organizaciji, izvedbi in vsebini P 
grama lahko dobite pri Ronaldu MALEJU, vodji Izobraževalnega centra na tel- 

-061/222-212.

bo

K
it

h

s
pto
*eV
l'8i
dru
tibi

Pol
•eti
oje

tle\
vat
Ul
str,
tti(
lih
'ek
lal

'zd
boi

2. STRAN 21. avgust



,| V Industriji elementov 
v prvem polletju 
tudi v stabilizacijskih 
Pogojih uspešni

Igoija Pompeta, člana KPO v lEZfL, smo prosili, naj nam pove, kakšni so 
bili poslovni rezultati v prvih šestih mesecih letos. Dejal nam je: »Bili smo še 
kar uspešni, zlasti če upoštevamo težave na trgu surovin in trenutni gospo- 
darski položaj.

p gledamo podatke poslovanja v 
^uetju 1982 lahko sicer ugoto-
Ve,.°> da nam je v delovni organizaciji 
^na indeksov usklajena s planom, 
iJPOttteni, da smo dosegli plan in ga 
te Je celo nekoliko presegli. Zlasti je v 
Pp/P^letju ugoden rezultat na poslov- 
H ji skladu,'ne velja pa to za vse te- 
i,e, Jne organizacije IEZE; nekatere so 
i, °*'ko boljše, nekatere pa slabše kot 
^videva plan.
Td>C'n P*an*ranja po posameznih 

je nekoliko različen in tudi re- 
at' so temu ustrezni. Nekateri plani- 

1° bolj optimistično, drugi bolj pesi- 
k lCv°' Imamo temeljne organizaci
ji/1 tradicionalno dosegajo plane, 
VMatere pa, ki strožje planirajo, so še 

no v težavah.
Ugoden rezultat prvega polletja pa 

ps ne sme zavesti. Tretje četrtletje je 
p v katerem so dopusti in v katerem 

dosegamo takih rezultatov, kot v 
tčž ^h in zato je prav, da imamo nekaj^alih
rea?rVe lz P^cg3 polletja in s tem lahko 
u .0 pričakujemo, da bomo izpolnili 
i^J11 Plan. Tako tudi pričakujemo pri 
L j ih, ki so že sedaj pozitivni, da 
^7° takšni ostali do konca leta.

bi hoteli navesti nekaj konkretnih 
^jjj^npr. kako je bila dosežena proi-

Sj^lotm prihodek smo dosegli z 
tiM *)*and’ dohodek z 59%, čisti do- 

s 60%, osebne dohodke neko-

Igor Pompe.
liko nad 50%, sklad skupne porabe 
Al,5%, rezervni sklad smo v skladu s 
predpisi dopolnili in to je po planu 
59%. Poslovni sklad pa smo dosegli s 
93 do 95%.«

»Amortizacija je nekoliko višja od 
planirane glede na predpise in znaša 
55% nasproti planu. To je tista mini
malna amortizacija, ki je predpisana.

Izvoz je bil nekaj slabši. Dosegli smo 
samo 40% letnega plana. Ta slab izvoz 
sam rezultat nekoliko popravlja, ker so

1)0 blektrozveze

tako je z reprodukcijskim 
Materialom

V DO Elektrozveze se v neugodnih sanacijskih pogojih in oteženih pogo
jih poslovanja trudijo oskrbeti proizvodnlo z reprodukcijskim materialom.
Ta proMcaadka je zanje zelo pereča, saj jih tare tako pomanjkanje deviznih 
ia sredstev, kakor tudi dolgi dobavni roki.Zato smo obiskali
Adija Taurerja, vodja sektorja nabave, Zorka Rauberja, vodjo uvoza in Jo
vana Hartmana, vodjo domače nabave, ter jih povprašali, kako je z zago
tavljanjem repromateriala v DO Elektrozveze?

DO proizvaja izključno 
ria'0 Profesionalne komunikacijske 
prvfave> katerih sestavne dele je v 
le v‘es'0nalni kvaliteti mogoče dobiti 
:t)! Cenjenem izboru na domačem 
jr 1 zaradi česar smo tudi bolj kot 
tki navezani na uvoz s konver- 
bl'ne8a tržišča.

Moj?*6 na razv°j gospodarskega 
ktili 3 v ^ugoslav'ji smo v preteklih 
Hj Predvsem pa lani, začeli zame- 

uvožene sestavne dele z do- 
dev lrn‘> pri čemer smo že dosegli lepe 
va'Zne prihranke, ki jih namera- 

0 v letošnjem letu še povečati. 
stre ° tuc*‘ ugotovimo, da je zao- 
tUjj1 gospodarski položaj vplival 
M h ?a domače proizvajalce sestav- 
te^ ,elov. saj so le-ti dali večji pouda- 
talnk 'tetni Proizvoclnji profesio- 
vSehm elementov. Jasno pa je, da 

sestavnih delov, ki so nujni za 
ho av° profesionalnih aparatur, ne 

2no doma nikoli izdelovali, 
šitevt0 -e tudl jasno> da je končna re- 
ve|ii našega položaja samo v ustrezno 
lek ern izvozu. Tudi tu smo dosegli 
kej rezultate, saj ima naša DO 
ial0 j1? velik porast izvoza, ki pa na 
ko Se uikakor ne zadošča za nemo- 
tem °s*tr*X) proizvodnje v predvide-
i?bse8u-

ko St,ete težave so povzročile, da
V et°šnjem 1. polletju dobivali Jovan Hartman, Adi Taurer in Zorko Ravbar med pogovorom.

material s precejšnjimi zamudami, 
kar je imelo za posledico precejšnje 
motnje v proizvodnji ter porast ne
dokončane proizvodnje, zalog in 
padec učinkovitosti dela, oz. kar iz 
vsega tega sledi, izpad načrtovane 
prodaje.

Z napori vseh v DO nam je sicer 
uspelo uresničiti pretežni del načrto-

cene v izvozu celo nižje, nas pa postav
lja v nižjo devizno situacijo, zlasti 
glede na danes veljavne devizne pred
pise. Zdaj nekako izstopajo štiri TOZD 
pri katerih je potrebna večja pozornost 
v drugem polletju, glede na rezultat pr
vega polletja. To so Elektroliti, Kera
mika, Magneti in Upori. Pri teh organi
zacijah je rezultat pod povprečjem, k 
njim pa lahko prištejemo še Industrij
sko elektroniko iz Kostanjevice, ki ima 
sicer ugoden rezultat, to pa na račun 
poslovanja preteklega leta.

In katere TOZD so med boljšimi?
»Med boljšimi se stalno kažejo Ke

ramični kondenzatorji, Polprevodniki, 
SEM in HIPOT. Če pa pogledamo ra
zloge za slabše rezultate: dve temeljni 
organizaciji sta tisti, ki sta pred kratkim 
zaključili investicije in to je tudi nor
malno, da se rezultati v prvem obdobju 
po investiciji poslabšajo. Tako je pri 
Magnetih, ELKO pri čemer sta ti dve 
temeljni organizaciji tudi tisti, ki sta 
zelo odvisni od uvoza repromateriala, s 
čimer imata občasne težave, čeprav sta 
to skušali urejevati ali tako, da so kupci 
pridobivali materiale ali pa so si izposo
jali devize in le nekako poslovali. Bolj 
zaskrbljujoč je položaj pri Uporih, ki 
nimajo obveznosti iz investicije. Tukaj 
kaže, da je eden izmed glavnih razlogov 
veliko število delavcev za ustvarjeni 
prihodek in tukaj bi bilo treba uvesti še 
dodatne programe, da bomo te delavce 
bolje zaposlili, to pomeni, da bodo več 
ustvarjali.«

Kako pa po vašem mnenju kaže do 
konca leta?

»Iz rezultatov, ki jih imamo na raz
polago, lahko pričakujemo, da bo de
lovna organizacija poslovala po planu, s 
tem da je zaskrbljujoč plan izvoza, ki ga 
ne bomo dosegli. Medtem ko rezultati, 
ki naj izhajajo iz čistega dohodka — 
osebni dohodki, sklad skupne porabe, 
rezervni sklad, poslovni sklad, jih bomo 
nekje po planu dosegli, in amortizacijo 
ravno tako, bodo sledili planu.

Glede sredstev, lahko ugotavljamo, 
da v prvem polletju z viri, to se pravi s 
poslovnega sklada, dolgoročnih kredi
tov za osnovna sredstva, nimamo pokri
tih vseh osnovnih sredstev. Tukaj 
imamo določen primanjkljaj in še to 
lahko ugotovimo, da imamo zaloge 
krepko nad tistimi, ki smo jih imeli na 
začetku leta. To pa je po eni strani 
lahko razveseljivo, da bomo lahko de
lali. Pri tem pa nas skrbi zelo velik stro
šek. fk

vane nabave, vendar šele proti koncu 
polletja, kar je glede na naše dokaj 
dolge proizvodne cikluse, bilo za nas 
še posebej ugodno.

V nabavi smo stalno izdelovali in 
prilagajali plan uvoza razpoložljivim 
sredstvom in možnostim. Zadnji po
datki kažejo, da bi s skrajnimi napori 
lahko uspeli pokriti naše potrebe po 
reprodukcijskem materialu, pri 
čemer so pogoji za tako rešitev na
slednji: natančno in popolno izpol
njevanje izvoznih obveznosti, prav 
tako izpolnjevanje kooperacijskih 
obveznosti in kar je še posebej važno, 
končna realizacija, ki zagotavlja za
dosten denarni priliv. Brez uresniči

tve slednjega pa postajajo vsa naša 
prizadevanja vprašljiva.

Predvidevamo, da nam bo do
kajšnje težave povzročila še dina
mika deviznih prilivov, kajti njihov 
večji delež lahko pričakujemo konec 
leta, čeprav bi jih potrebovali takoj. 
Tu še iščemo rešitve in upamo, da jih 
bomo uspeli najti.

Ob splošno zaostrenem gospodar
skem položaju tudi občutimo gospo
darsko krizo v svetu. Ta nas bremeni 
z daljšimi dobavnimi roki, kajti zuna
nji dobavitelji skoraj ne izdelujejo 
več sestavnih delov in podsestavov na 
zalogo, temveč začenjajo s proizv- 
vvodnjo šele po nepreklicnem naroči
lu, še več, včasih šele po izvršenem 
plačilu. Ta zadnji pogoj se posebej v 
zadnjem času pogosteje pojavlja za
radi slabih izkušenj tujih dobaviteljev
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z jugoslovanskimi kupci. Za našo DO 
to pomeni, da se bodo podaljšali do
bavni roki, ki nam bodo še dodatno 
povzročili motnje v proizvodnji.

Glede trenutne preskrbljenosti z 
repromaterialom lahko rečemo, da je 
zagotovljeno delo večini naših delav
cev tako, da nobena temeljna organi
zacija ni primorana uvajati prisilnih 
dopustov. Po TOZD pa je položaj 
takle:

TOZD AIN, ki dela skoraj izk
ljučno za našega namenskega-kupca, 
skoraj ne pozna prej navedenih 
težav, ker jim kupec zagotavlja de
vizna sredstva. Bremeni jih le pro
blem dolgih dobavnih rokov in dolge 
nabavne procedure.

TOZD PMD je bila že doslej dokaj 
dobro oskrbovana z deviznimi sred
stvi, ki jih potrebuje v manjšem obse
gu. Močno pa občuti težave, ki se po
javljajo na domačem trgu, predv
sem pomanjkanje kvalitetnih izdel
kov s področja črne in barvne meta
lurgije. Z velikimi prizadevanji in so
delovanjem tehniških služb nam je 
doslej uspelo zagotoviti repromate- 
rial za njihove potrebe.

TOZD RZ ima sorazmerno dobro 
zagotovljen uvoz repromateriala 
tako, da ne bodo imeli pri tem večjih 
težav.

TOZD TEI bo po predvidevanjih 
prav tako preskrbljena z uvoženim 
materialom, saj se v dobršni meri po
kriva z lastnim izvozom ter z združe
vanjem deviznih sredstev s poslovnim 
partnerjem. Pri tej temeljni organi
zaciji moramo še posebej povedati, 
da je dosegla najboljše rezultate pri 
nadomeščanju uvoženega reproma

teriala z domačim, kar bistveno- 
zmanjšuje njene potrebe po konver
tibilnem uvozu.

TOZD UZ dela pretežno za na
menskega kupca tako, da občuti 
predvsem dolge dobavne roke. Do
kajšnje probleme pa ima v proizvod
nji svojdga ostalega programa, za 
katerega bodo po predvidevanjih za
gotovljena devizna sredstva, vendar 
lahko izredno dolgi dobavni roki 
ogrozijo izpolnjevanje proizvodnega 
in prodajnega načrta.

TOZD TTS, ki predstavlja daleč 
največjo temeljno organizacijo v naši 
DO pa jo zaradi strukture svojih 
proizvodov močno bremenijo vse 
prej omenjene težave. Pri tem jih ne 
rešuje niti dejstvo, da so v zadnjem 
času povečali izvoz na konvertibilno 
področje, saj le-ta pokriva le manjši 
delež njihovih uvoznih potreb. Po
sledica vsega je močan porast nedo
končane proizvodnje, od uspešnosti 
akcij in naporov v TOZD, DO in 
SOZD, ki potekajo prav sedaj pa bo v 
dobršni meri odvisno kako bomo re
šili njihovo preskrbljenost proizvod
nje z repromaterialom v letošnjem 
letu.

Torej, to je bežen pregled naše ma
terialne problematike, ki je glede na 
izredno raznolikost naših aparatur in 
širokega asortimana materialov ter 
dobaviteljev, v podrobnostih še da- 
leko bolj pestra in zapletena takt, da 
je v enem prispevku ne moremo pri
kazati dovolj natančno. Zato bi še 
dodali, da tistim, ki želijo še dodatna 
pojasnila, prav radi ustrežemo z iz- 
črpnejšim poročilom. g_£

TOZD Elektromotorji, Železniki — Razkopano dvorišče Iskre v Železnikih spi >- 
minja na začetek arheoloških izkopavanj; vendar se tamkajšnjim Iskrašem ne obt ta 
nič podobnega, saj pričenjajo s povsem »prozaično« gradnjo nove lakirnice. Objekt 
sicer sodiše v prvotno investicijo, z gradnjo pa pričenjajo šele zdaj zato, ker je inšpek
cija staro lakirnico zaprla. Oprema bo najmodernejša in kar je pomembno, dobavili 
jo bodo izključno domači, jugoslovanski dobavitelji. Klasična lakirnica kakršno po
trebujejo pri proizvodnji, npr., siren, bo po predvidevanjih končana do konca letoš
njega leta, vrednost naložbe pa je 10 milijonov dinarjev. S F

TOZD ANTENE VRHNIKA

Izvoz celo presega načrte!
V sestavkih, ki so govorili o uspehih ia ■euspehih poslovanja vrhniške To

varne anten in pribora, smo ničkolikokrat zapisali, da z izvozom zaenkrat še 
ni nič. Prenizke cene, visoki transportni stroški, težave z doseganjem zahte
vane kvalitete — vse to so bili razlogi, da Vrhničani s svojim proizvodnim 
programom niso mogli prodreti na tuje trge.

Tokrat pa lahko zapišemo, da se je 
položaj bistveno spremenil. V letoš
njem letu so slednjič pričeli dosegati 
načrtovani izvoz, v polletju so ga celo 
presegli za 5%. V primerjavi z enakim 
lanskim obdobjem pa je indeks kar 
»grozljivo« visok — 2350! Tako sko
kovitega povečanja seveda ni bilo lahko 
doseči, saj antene niso ravno blago, ki 
bi ga na trgu primanjkovalo.

Antene so prodali v ZR Nemčijo, 
v Francijo in Jordanijo, preden pa 
je prodaja uspela, so morali rešiti vrsto 
težav. Na prvem mestu so bile tiste s 
kooperanti, ki nikakor niso uspevali 
doseči zahtevane kvalitete, še posebej 
ne za ceno, ki bila vsaj za silo sprejem
ljiva. Ob tem seveda ne gre zanemariti 
resnice, da tudi kooperantom ni vedno 
»z rožicami postlano«, saj morajo iz (v 
glavnem) slabega, neustreznega mate
riala skoraj dobesedno delati čudeže.

Glavna ovira za prodajanje na ino
zemske trge, kjer plačujejo s konverti
bilnimi valutami pa so bile vseskozi 
cene. Relativno veliko prostora zavze
majo tudi še tako skrbno zložene ante
ne, kar pa seveda ni v prid cenenega 
transporta — na enoto prostornine pa 
je cena antene že tako in tako nizka.

Cene so zadnje čase resna ovira tudi 
za poslovanje na domačem, jugoslo
vanskem trgu. Ze nekaj let omagujejo v 
borbi s podražitvami reprodukcijskih 
materialov in surovin, tako da so ra
zmerja iz leta v leto drugačna — na 
škodo Vrhničanov, seveda. Še pred 
komaj več kot desetimi leti je veljal par 
čevljev toliko kot TV antena, danes pa 
je antena že štirikrat cenejša. Če bo šlo

tako naprej, bo moč anteno kmalu ku
piti za ceno poprečnih vezalk (če ne 
bodo modri birokrati že prej dosegli, da 
bo šla tovarna na boben...) da ta trditev 
sploh ni preveč fantastična, lepo pona
zori tudi podatek, da so letos uspeli po
večati cene končnih izdelkov za skro
mnih 13% in to šele maja. Načrtovali 
so, da bi konec s koncem lahko spojili, 
če bi že januarja podražili svoje izdelke 
vsaj za 15%. Tako pa...

Nesorazmerjem v cenah končnih iz
delkov in reprodukcijskih materialov 
pa seveda vestno stoji ob strani tudi 
pomanjkanje osnovnih materialov. To 
je bil tudi vzrok, da so Vrhničani v pol
letju proizvedli manj kot so predvide
vali z letnim načrtom. Dosegli so 93% 
plana ob nenormalno visokih zalogah 
reprodukcijskih materialov, ki pa so 
bili, žal nesortirani v tolikšni meri, da 
proizvodnja ni tekla, kot bi morala. 
Pomembna je seveda tudi kvaliteta teh 
materialov, ki vse bolj prebija meje še 
uporabnega. Kronično pomanjkanje 
predelavnih materialov iz domačih 
virov, ki odločno prednjači pred teža
vami pri nakupovanju izven državnih 
meja pa je slednjič tudi povzročilo, da 
polletni rezultat gospodarjenja ni tak
šen, kot so ga v Tovarni anten vajeni.

Ze skoraj prislovično uspešni Vrhni
čani so se zaradi vse večjega izvoza in 
vse bolj neredno oskrbljene proizvod
nje znašli v težavah, ki obetajo, da tudi 
do konca leta ne bo dosti boljše. Celotni 
prihodek je kar za 14% slabši od pred
videnega, dohodek za 11%, prispevki iz

(Nadaljevanje na 4. strani)
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TOZD ELEKTROMOTORJI, ŽELEZNIKI

Podražitve »raztopile« 
zamrznjene cene?

Kljub obdobju, ko velja odlok o zamrznitvi cen, cene še zdaleč ne mirujejo. 
Naj brez odvečnega komentiranja navedemo nekaj konkretnih primerov, ki 
smo jih zabeležili v Tovarni elektromotorjev v Železnikih. Z vljudno, vendar 
odločno vsebino teleksov in običajnih dopisov še vedno prihajajo v tovarno 
sporočila o »povečanjih stroške /«, spremembah nakupnih pogojev«, »pove
čanjih« in kakor se podražitve v pestrem slovenskem jeziku še lahko imenu
jejo.

Česa? Repromaterialov, kaj druge
ga! Slednji »kaj drugega« smo zapisali 
na osnovi kratkega izračuna o »uskla
jenosti« gibanja cen repromaterialov in 
cen končnih izdelkov, kakor so to obču
tili v Železnikih. V obdobju od leta 
1978 do danes so podražili končne iz
delke za poprečnih 120—150%, mate
riali, iz katerih so te izdelke izdelovali 
pa so se v enakem obdobju podražili 
med 250 in 350%. O kakih notranjih 
rezervah pri tako neenakovrednem 
»merjenju moči« seveda ni moč govori
ti, Iskrašem v Železnikih lahko le česti
tamo, ker lani niso »pridelali« še več iz
gube, kot so jo!

No, pa še k vsebini sporočil o samou
pravnem sporazumevanju o cenah: v

zadnjih julijskih dneh so se proizvodi 
črne metalurgije podražili od 7—20%; 
barvne kovine za 25%; z izjemo alumi
nija, ki se je podražil »le« za 8^-12%; 
specifična bronza se je podražila za 
40%; embalaža postane dražja v po
prečju za 15% in kabli za enak odsto
tek; za slednji dve postavki velja, da sta 
šele napovedani, kar pa nikogar ne od
vrača od trdnega prepričanja, da bosta v 
kratkem tudi trdno veljali.

Ta način »samoupravnega sporazu
mevanja«, kjer eden govori, drugi pa 
posluša, skoraj ne potrebuje pojasnil. 
Velja namreč le eno — plačaj več ali 
ustavi proizvodnjo. Doklej še?

Stane Fleischman

Skupne službe IEZE 
stabilizacijsko in uspešno

Vodjo Skupnih služb IEZE 
Slavka Stankoviča smo prosili, 
naj nam pove, kako so gospoda
rili v letošnjem I. polletju. Takole 
je odgovoril:

»Glavna usmeritev delovanja DSSS 
IEZE v letošnjem letu je nadaljnja sta
bilizacijska naravnanost, to pomeni, da 
kljub prevzemanju dodatnih dejavnosti 
in nalog, predvsem na področju infor
matike, ne zvišujemo stroškov in števila 
zaposlenih. Stabilizacijska naravnanost 
pomeni tudi, da delavci naše DSSS 
stalno težimo za tem, da delo oprav
ljamo ažurno, strokovno in kvalitetne- 
je, zakaj globoko smo prepričani, da le 
solidno opravljene naloge imajo lahko 
pozitiven učinek pri doseganju do
hodka v naših združenih TOZD in 
predstavljajo kvalitetno osnovo za svo
bodno menjavo dela.

V prvih šestih mesecih smo realizirali 
nekaj več celotnega prihodka kot pa 
smo ga z letnim-planom predvideli. Ra
zlog za tako realizacijo so nekateri 
izredni prihodki, predvsem pa dogo
vorjen sistem svobodne menjave dela 
med našo DSSS in združenimi TOZD, 
ki so v pretežnf meri poslovno uspešno 
zaključile prvo polletje.

Vsa področja poslovanja so dokaj 
spoštovala s planom predvidene okvire 
materialnih stroškov, čeprav nas je vi
šina realizacije določenih stroškov ne
koliko presenetila, vendar so to stroški, 
na katere nimamo neposrednega vpliva 
v smislu stabilizacijskih prizadevanj. 
Pri materialnih stroških beležimo v 
primerjavi z lanskim enakim obdobjem 
indeks 122.

Dohodek DSSS je bil glede na letni 
plan realiziran v višini 53 %, čisti doho
dek pa 54 %. Povprečni mesečni neto 
OD na delavca je bil v I. polletju letos 
17.466 din in predstavlja rahlo preko
račitev maše za OD glede na družben 
dogovor, ki ureja področje delitve či
stega dohodka. Z družbeno politično in

Slavko Stankovič
samoupravno naravnanostjo v naši DSSS 
se bomo vključili v družbena prizade
vanja pri delitvi osebnih dohodkov.

V preostali polovici letošnjega leta 
bodo naša prizadevanja usmerjena k 
nadaljnji racionalizaciji dela in dvigo
vanju strokovnosti. V posameznih 
službah in pri posameznih delavcih 
bomo še nadalje sistematično preverjali 
upravičenost porabljenega dela in stro
škov: npr.: ali se v celoti uporabljajo re
zultati, ki jih »proizvajamo«, ali se da 
enako delo opraviti na drugačen, eno
stavnejši, oz. cenejši način, ali ne bi z 
drugačno organizacijo dela odpravili 
ozka grla, ki še vedno zahtevajo nadure 
itd.

Še nadalje pa bomo tudi posebno po
zornost posvečali dohodkovnemu od
nosu med DSSS in združenimi TOZD. 
Ta odnos je doživel ponovno verifika
cijo in potrditev ob polletni bilanci. Naš 
trud pri iskanju izvirnih rešitev na tem 
področju je poplačan, hkrati pa nam 
uspeh predstavlja motivacijo za nadalj
nja prizadevanja pri dograjevanju tega 
izredno zapletenega in zahtevnega do
hodkovnega odnosa.« S. Stankovič

V četrtek, 12. avgusta-*) se v TOZD Sestavni deli in delovna sredstva delovne or
ganizacije Avtomatika poslovili od dolgoletne sodelavke Slave Kukovič. S prvim ja
nuarjem 1958 je pričela opravljati dela in naloge kot samostojni administrator in 
prek razmnoževalen, pomožnega planerja II, pomožnega planerja I. kot operater 
odšla v pokoj. V 24 letih prisotnosti v Iskri si je pridobila širok krog znancev in prija
teljev, ki so ji ob odhodu zaželeli še mnogo prijetnih ur in osebnega razvedrila.

IZVOZ CELO PRESEGA NAČRTE!
(Nadaljevanje s 3. strani)

dohodka pa zaradi »modro« določe
nega načina obračunavanja presegajo 
vsa načrtovanja kar za 67%. Tudi sred
stva, ki so jih predvideli za plačevanje 
obresti od najetih kreditov, so močno 
presegla načrtovano mejo. V primer
javi s planom beležijo v polletju indeks 
206, kazalec pa je v primerjavi z ena
kim obdobjem v letu 1981 še zgovor
nejši — povzpel se je na nič manj kot 
276.

Čisti dohodek tako vestno pada; do

segli so borih 79% načrtovanega in celo 
18% manj kot v prvih šestih mesecih 
lanskega Jeta. O sredstvih, ki jih ozna
čujemo z besedo »akumulacija« pa 
skoraj ni, da bi izgubljali besede, saj so 
uspeli »dati na stran« komaj 260 tisoč 
dinarjev. Naraščajoče težave z likvid
nostjo pa med drugimobetajo, da bodo 
do konca leta ob rob neustrezni pre
skrbi dodale še eno neljubo posledico 
— poslovanje, ki ne bo več tako, kakrš
nega smo bili na Vrhniki vajeni.

Stane Fleischman

ISKRA—AVTOMATIKA

Štipendiranje 
v vzgojno izo
braževalnem 
sistemu

Štipendiranje je del celotnega 
procesa podnižbljanja vzgoje in 
izobraževanja, kjer naj Bi imelo 
združeno delo vpliv na oblikova
nje izobraževalne politike, uve
ljavljanja skupnih kadrovskih 
potreb ter priprave takšne vsebi
ne, ki bo usposabljala za tekoče 
in razvojne potrebe združenega 
dela.

V delovni organizaciji Avtomatika je 
bila kadrovska politika že v preteklem 
letu, po združitvi izobraževalne dejav
nosti v enotno službo, usmerjena v izva
janje določil samoupravnega spora
zuma o štipendiranju ter razporeditvi 
pri zaposlovanju štipendistov. Njčno 
izvajanje tako po usmeritvah, zmoglji
vosti, oz. potrebah TOZD v delovni or
ganizaciji ter razporeditvah, se nada
ljuje tudi v letošnjem letu.

Tako smo za šolsko leto 1982/83 raz
pisali skupno 100 štipendij, od tega za 
elektrotehniško in računalniško usme
ritev 61 štipendij, za kovinarsko usme
ritev 35 štipendij in za ekonomsko 4.

Po stopnjah da prerez naslednjo 
strukturo: za poklicno šolo (ali V. stop
njo) 26, za višjo 11 in za visoko 20 šti
pendij. Število razpisanih štipendij je v 
primerjavi s preteklim letom (192 šti
pendij) upadlo, kar je delno razumljivo 
zaradi zaostrene politike zaposlovanja 
in iz tega izhajajočega koriščenja no
tranjih kadrovskih rezerv.

Kot je razvidno iz prijav, bomo po
krili vse razpisane potrebe, razen za 
profile rezkalec in brusilec, ki se uvrš
čajo v IV. stopnjo, oz. med učence po
klicnih šol. Nekaj težav je tudi pri pri
dobivanju študentov—štipendistov s 
fakultete za elektrotehniko. Zato bo 
potrebno v bodoče odstopiti od zahte
vanih višjih letnikov in glede na potrebe 
kadrovati že v prvih letnikih. Na ta 
način bomo hkrati rešili tudi problem 
ustrezne nam potrebne usmeritve.

Komisija za podelitev štipendij je 
prispele prijave selektirala na osnovi 
kriterijev:
— osebni dohodek na družinskega 

člana
— uspeh v preteklem šolskem letu
— letnik šolanja.

Hkrati so bile upoštevane tudi vloge 
otrok naših delavcev, seveda če osebni 
dohodki staršev niso presegli 80% pov
prečnega OD v S RS za 1981. leto. Izbor 
je bil potreben, saj je skupno prispelo 
179 prijav, od katerih so bili najštevil- 
neje zastopani prosilci iz srednjih šol 
(ali IV. stopnja) s 103 prošnjami, s fa
kultete s 47, z višjo šolo s 14 in s poklic
nih šol s 13 prijavami.

Reforma vzgojno—izobraževalnega 
sistema je tudi v Avtomatiki nakazala, 
da morajo obremenitve, ki izhajajo iz 
naslova štipendiranje sorazmerno 
prevzeti vse TOZD. To pa pomeni, da 
bodo morali marsikje spremeniti svoj 
odnos do politike štipendiranja in se z 
večjo mero odgovornosti lotiti izobra
ževanja lastnih kadrov.

Ivan Mihelič, 
nizmov.

samostojni planer med svojimi sodelavci pred tovarno

TOZD TOVARNA MEHANIZMOV, LIPNICA

Ivan Mihelič v pokoju
Pogovori z našimi dolgoletnimi sodelavci, ki odhajajo v zasluženi P**.0^. 

vselej zanimivi za mlajše Iskraše. Iz njih lahko razberemo, v kako 
zmerah so se rojevale Iskrine tovarne in tudi delček naporov, ki so jih n*0 
ti delavci vložiti, da smo skupaj ustvarili današnjo podobo Iskre.

Ivan Mihelič, štiriinpetdesetletni 
planer v Tovarni mehanizmov v Lipnici 
je dolgo upal, da bo lahko dopolnil 40 
let delovne dobe... »kot vsak pošten dr
žavljan«, kot je dejal. Bolezenske te
gobe so ga pripeljale do invalidske 
upokojitve dve leti prej, saj je njegovo 
dobro počutje pomembnejše.

»Zadnjega decembra bi imel 38 let 
delovne dobe,« je pripovedoval I. Mi
helič. »Hitro so minila, sestavljena so 
bila iz veselih in žalostnih dogodkov, 
tako kot jih vsak doživlja. Življenje je 
lepo, če je pisano, da ni vse prelepo in 
ne prehudo; pri meni je bilo slednjega 
skoraj več.«

Že kot šestnajstletni graničar je bil 
ranjen, ko je stražil tanke na lokaciji 
sedanje Iskre Kibernetike v Savski loki 
v Kranju. Še sedaj čuti v nogi drobce 
min.

»V času NOB smo imeli doma kurir
sko postajo 12G, ki je bila povezana s 
postajo 13G na drugem bregu Save. 
Tudi moj brat je bil kurir. Od leta 1943 
so kuri rji nosili pošto preko reke, ustav
ljali so se v naši hiši, kjer je bila skrita 
pošta, orožje in drug material. Mama 
jim je postregla z večerjo in čajem. 
Zvečer so odhajali čez Savo, proti jutru 
so se vračali. Z mamo sva bila vedno v 
strahu zanje in sva vse noči prebedela. 
Vedno se vsi niso vrnili, to je bilo naj
bolj boleče...«

Kljub aktivnosti v času narodnoo
svobodilnega boja Ivan Mihelič ni uve
ljavljal partizanskih let, ker je videl, da 
jih uživajo tudi taki, ki tega niso zaslu
žili. »Delo mora biti zasluženo, šele 
potem lahko uživaš pokoj. Kdor ga 
uživa s prigoljufanimi leti, ne more biti 
srečen. Tako je moje pravilo. Mislim 
iskreno in pošteno!«

Ivan Mihelič je preživel dve težki 
operaciji, dvakrat se je hudo zastrupil v 
tovarni. »Prvotno sem bil urejevalec 
avtomatov, dokler nas v Lipnici ni do
letela nesreča. V požaru smo se štirje 
zastrupili s plinom, ki se je razvijal. Za
čele so se naše težave, vsakega so zdra
vili po svoje. Po nesreči sem dobil lažje

TOZD Sprejemniki, Sežana — Poročali smo, da je 19. februarja letos ob 22. v 
prostorih tovarniške menze sežanskih Sprejemnikov razneslo električni bojler. 
Škoda je bila precejšnja, človeških žrtev pa na srečo ni bilo.

Zaradi razdejanja, ki ga je povzročila eksplozija na videz nedolžne naprave za 
ogrevanje vode, tudi odpravljanje posledic ni bilo zaključeno »čez noč«. Popravljali 
so namreč prostor za prostorom in še sproti ugotavljali, kakšna je povzročena škoda. 
Slednjič pa je večina dela le opravljenega tako, da so tudi v razdeljevalnici hrane 
lahko pričeli z delom. Toše je zgodilo skoraj pol leta po nesrečnem dogodku, 11. av
gusta, ko delavcem sežanske Iskre končno ni bilo več treba iz tovarne »s trebuhom za 
kruhpm«. V menzi zaenkrat hrano samo razdeljujejo, v načrtu pa imajo tudi svojo 
kuhinjo. Na to pa bo kot vse kaže, treba še počakati dobro leto! Med tem je delo nor
malno steklo tudi v prostorih nad točko eksplozije. Sestavljanje ojačevalnik naprav 
poteka brez zastojev, vgrajena so nova okna, lukenj v stropu in stenah ni več, tako da 
je delo popolnoma varno. gp

delo. Kasneje sem se prekvalific>ra* 
prišel v plansko službo, v začetkus 
bil sam. Z razvojem naše tovarne s 
krepila tudi planska služba, pri nas s l 
zaposlil Janez Šolar. Krepko sya 
grabila za delo. Smelo lahko trdiu1’ 
danes isto delo opravljajo vsaj stl 
delavci.«

Po zastrupitvi so se Miheličev6 
žave stopnjevale. »Še pred štirim* *% 
seči sem se tako slabo počutil, da8 
komaj prišel peš od tovarne do Ktw ( 
Sedaj sem kot prerojen. Po terap') 
akupunkturo sem v treh mesecih sh 
šal 15 kilogramov, vse manj *n,. lkilogramov, vse manj f 
težav z visokim pritiskom. Zato z6 
javno pohvaliti prizadevanja zdrav*11 11 
iz Šentjurja pri Celju. Pri zdravljen) , 
akupunkturo mora biti prisotna * 
močna volja do ozdravitve.«

V pokoju bo Ivan Mihelič izkorjsn 
vsako prosto urico za izlete v planin.' 
gozdove, za delo v vrtičku. Njegov p , 
ljubljeni hobi je tudi kuhanje kot tu
gobarjenje; med pogovorom “"jij 
mimogrede postregel z ocvrtimi jut6
Verjetno bom sedaj še bolj zapos*6n’ &<

je povedal, »saj se moram čim več
gibavati. Ko sem bil mlad, sem se *c •; in
ležil vseh mladinskih delovnih akc*J 
opravil preko 2.000 prostovoljnih ^ 
lovnih ur. Takrat smo delali ob P 
manjkanju hrane, a z veliko zaves*)' 
danes pri mladih ni vedno tako.«

V zadnjem obdobju je Ivan 
izvajal posamezne akcije, ki jih j6 61 
treba hitro uresničiti. Skrbel je za 
bavo redkih materialov za proizvod**) 
mehanizmov in opravljal druge P 
membne naloge ter posredoval pr* PV 
dobratnih storitvah, da je proizvodni^ 
lahko nemoteno tekla. To mu )e..| 
prakso in znanjem tudi uspevalo. G. v 
je dobre odnose s sodelavci, pravij0^ 
Tovarni mehanizmov, ni bilo nalog6’ 
je ne bi pravočasno izpolnil. Zato se s 
bodo spominjali kot zglednega dela 
ca; hvaležni so za njegovo delo intrU ' 
ki ga je vložil v tovarno, želijo mu v 
liko let zdravja in dobrega počutja- ^ 

»Vsem sodelavcem želim, da b* . 
imeli še naprej dobro in lepo,« j6 . ) 
ob koncu pogovora. »Na tihem s*

aša i6P.

h
ii

stavljam vprašanje, ali se bo nas--,v 
hala v Lipnici in vse, kar smo nar6 ..- ditudi amortiziralo. Časi so namreč h 
Želim da bi ti prostori ostali zaseden ^ 
delavci zaposleni. Včasih se bojim’ ^ 
zaradi svetovne gospodarske kriz6 
bi naša dolina začela samevati. V6n 
— zaupam v mlade! Morali boste 1® 
četi tako delati, kakor smo včasih- V 
ciplina se je močno poslabšala, org^j 
zacija dela šepa, sicer pa ne smemo 
črnogledi.«

Ivanu Miheliču želimo pr®1dvs6"1

zdravje in se mu zahvaljujemo za nje
gove iskrene misli in res prijeten p°8 
vor- • gorAlojz l

r
ZAHVALI

Sodelavcem mizarske delavnice 
sindikalni organizaciji TOZD Vz ^ 
ževanje se najlepše zahvaljujem 
lepa darila, ki mi bodo ostala v * 
nem spominu! Vsem skupaj želim 
nadalje veliko uspehov! -v

Janez Hriber**'

Ob odhodu v pokoj se vsem s° 
lavcem in sodelavkam v DO Tele 
tika — Informatika najlepše za*1 

-za nnklnniena darila in ”ljujem za poklonjena darila

V
želje.

Nadižar Min*
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d°eleKTROZVEZE

^elo mora biti 
Pravilno ovrednoteno

V DO Elektrozveze so sprejeli 
po reorganizacji skupen pravil
nik o nagrajevanju, ki ni bil anali
tično dovolj podprt, tako da so 
ob njegovem sprejetju že tudi 
pristopili k izdelavi novega, ki 
naj bi kljub nekaj mesečni kasni- 
tvi bil dokončan še v letošnjem 
ktu. Janez Šilc, predsednik ko
misije za vrednotenje zahtevno
sti nalog, nam je o njihovem delu 
povedal naslednje:

»Naša DO je 30. 12. 1980 sprejela
Pnnvnj* na&n nagrajevanja, ki je bil s 
s 'ner)ain° metodo vsktajen med po- 
j. Cznimi TOZD. Takoj ob sprejetju 

^razporeditve delokrogov pa so 
inar ■ Pnpomibe, da ne ustreza, ker ni 

‘'lično podprt in smo zato začeli s 
p^Pravo novega načina delitve OD s 
j^močjo metode za vrednotenje za-
^nosti nalog, ki ga uvaja Iskra Janez Šilc.
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^y. ,ta namen je DS DO imenoval ko- 
Tfvfe v *cater* 50 predstavniki vseh 
v in DSSS z nalogo, da v sodelo- 
d "Ju s strokovnjaki iz DO ZORIN iz- 

laJo sistem nagrajevanja px) spreje- 
10^^moupravnem sporazumu za ce-

d Na osnovi teh izhodišč smo se lotili 
L,.a- Lani februarja smo najprej izde- 

natančcn pregled organiziranosti v 
j^nteznih TOZD, kar je bila osnova za 
selt •? Pre8leda nalog po posameznih

-j*«, nakar smo izdelali seznam 
^entamih nalog.

j osnovi te predpriprave smo do 
aij'ja 1982 naredili opise posameznih 

v °8> kar je osnova za končno obliko- 
aJe vrednosti vsake izmed njih.

|a ** lem delu smo imeli tudi velike te- 
ker vodje posameznih področij 

0 Pokazali dovolj odgovornega pri-
!toPa k temu, za naše delavce zelo ob- 

d'vemu področju. To nas je časovnodatlji
zelo0 oviralo saj smo glede na zahteve 
H0rali nujno izdelati dokaj obsežno 
d<*Umentacijo.
1 ^pmisija ugotavlja, da so vodilni de- 

Vcj v poZD preveč pasivni do tega 
Prašanja, kar je tudi vzrok, da komi

sija ne more izvajati naloge po spreje
tem programu dela. Kljub temu pa 
upamo, da bomo naloge, ki nam jih do
loča mrežni plan uresničili še v letoš
njem letu, saj smo doslej izdelali že 
98 % vseh opisov elementarnih nalog 
ter izvršili uskladitve znotraj TOZD 
med TOZD v DO.

Glede na doslej opravljena dela ra
čunamo, da bomo septembra že pripra
vili gradivo razvida nalog za javno raz
pravo in njihov sprejem od samouprav
nih organov, nakar bomo začeli z izde
lavo vrednotenja zahtevnosti nalog in 
oblikovanjem celotnega modela, ki je v 
osnovi zadnja faza celotnega projekta. 
Pri vsem tem pa bodo ob sodelovanju 
vseh delavcev morale sodelovati še vse 
poslovodne strukture in DPO.

Seveda nas v letošnjem letu čaka ve
liko zelo odgovornega dela, vsaj v koli
kor želimo to zelo občutljivo področje 
čim bolje urediti v zadovoljstvo vseh 
zaposlenih. Zato bi ob tej priložnosti 
pozval vse, ki so kakorkoli povezani s 
temi aktivnostmi, da s polno odgovor
nostjo sodelujejo, saj neustrezno na
grajevanje deluje nestimulativno in je 
zato od tega projekta odvisno tudi 
uspešnejše poslovanje naše DO. g. C.
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Naš kompleks v Stegnah 
iiha vse bolj estetski izgled

»Kar žalosten sem bil, ko sem 
prvič pregledal stegenski kom
pleks. Funkcionalno je bil še kar 
urejen, polno pa je bilo kupov 
zemlje, ostankov gradbišč, ko
priv in plevela pa daleč preveč,« 
nam je dejal Vine Grojzdek, ki 
skrbi za tekoče vzdrževanje v 
Stegnah.« Zdaj pa smo se lotili že 
saditi cvetje,« je nadaljeval.

!)ip°*eg ogrevanja, oskrbovanja s stis- 
pa k-1”1 zrak°m in skrbi za poti, ceste in 
((jj.ošča Invest servis v Stegnah skrbi 
p ' Za estetski videz okolja tovarn, 
(^tovarnami so zelenice, drevoredi 
heh * cvet*'2ne grede. Vse to je seveda 
2 .a vzdrževati, negovati in obnavljati, 
tra en'Ce 80 vsako leto lepše urejene, 
qj 0 redno pokosijo in pospravljajo 
Volj 1° listie- To pa seveda še ni do-

li »človek preživi več kot polovico ak- 
^ega življenja na delovnem mestu. 
Prir/13 mora b'1' tako urejeno, da tja 
tort ra<*’z veseljem in zadovoljstvom, 
p 'tor je seveda možno delovno oko- 
pQ narediti tako. Mislim, da se človek 

drugače počuti, ko pride v in- 
. sirijsko cono in je tam zelenje, cvet- 
ta:lePa trava in negovano drevje. Če je 

0 Pred hišo, je v hiši prijetneje pre

bivati in delati seveda,« pravi tovariš 
Grojzdek.

Zato so se letos lotili poleg urejanja 
cvetličnih gred in rednega negovanja 
zelenic tudi postavljanja cvetličnih 
korit. Postavili so jih v sicer pustem 
drevoredu med Feri ti in Orodjarno 
IEZE, pa ob Kotlarni, pri Avtomatiki 
in še kje. Pisano cvetje, lepo negovano 
in urejeno, deluje zelo prijetno. Poleg 
teh cvetličnih korit so po večini povsod 
tudi zelenice in klopi, kar napravi de
lovno okolje še bolj domače. Delavci 
radi tu sedejo, se sprehodijo in pokle
petajo med odmori.

Pa tudi tuji obiskovalci, poslovni 
partnerji, ki prihajajo v Stegne dobijo 
lepše vtise o Iskri, saj se že v okolju, 
urejenosti in smislu za estetiko odraža 
značaj firme, ki jo ti ljudje službeno 
obiskujejo.

Najbolj razveseljivo pa je to, da smo 
posvetili nekaj pozornosti pa tudi sred
stev okolici, v kateri živimo. Žalostno 
je, če so ljudje slabo razpoloženi, kar so 
v zanikrnem okolju čisto lahko. Dru
gače se počutimo na delu, če smo pono
sni na lepo, urejeno in skrbno negovano 
»delovno hišo,« kar v končni fazi to
varna je. Če pogledamo domove naših 
sodelavcev, zlasti tistih, ki imajo svoje

hiše, lahko ugotovimo, da jim je mnogo 
do lepe okolice, zanjo jim ni žal ne 
truda in ne denarja. Prav je, da je takQ 
tudi tam, kjer delajo.

No, malce smo se »zafilozofirali«. Pa 
nič ne de. Prav zato pišemo te vrstice, 
da bi tudi v drugih tovarnah sivino in 
puščobo peska, asfalta in betona bolj 
»počlovečili«. Težko bi rekli, da delo 
spoštujemo in cenimo, če prostoru, kjer 
delamo, namenimo tako malo pozorno
sti in skrbi.

Vinko Grojzdek nam je tudi povedal, 
da se že pripravlja začetek del na »ko
munalnem jašku« ob Stegnah. To delo 
»odrivamo«, namreč že dobro leto. 
Največ je temu krivo zapleteno prido
bivanje dovolenj, soglasij pa še česa. 
Zanimivo, da z denarjem ni težav!

Ko smo govorili o okolju v Stegnah, 
so nam potožili, da so šoferji zelo nedis
ciplinirani. Precej je takih, ki parkirajo 
kjerkoli. Zapirajo prehode, izhode in 
puščajo avtomobile na najbolj nemo
gočih mestih. Opozorila pri teh malo 
zaležejo. Žal bi bilo treba le malo dobre 
volje, saj parkirnih prostorov ne manj
ka. Če ne gre ob vhodu v tovarno, lahko 
parkiraš pa nekaj korakov stran. To bi 
vsakdo lahko naredil z nekaj dobre 
volje. FY

Proizvodnja 
na Ljubnem
in v Solčavi 
lepo teče

O poslovnih enotah ljubljan
ske TOZD Feriti v Solčavi in na 
Ljubnem v našem glasilu bolj po
redko pišemo. Zgornja Savinjska 
dolina je pač daleč. Zato smo 
pred kratkim naprosili koordina
torja v obeh enotah Jožeta Šu
sterja, naj nam pove kako delajo, 
gospodarijo in živijo.

V letošnjem letu na srečo ni bilo več
jih težav. Žastojev v proizvodnji, ki se 
jih najbolj bojijo tudi ni bilo. Včasih se 
čuti pomanjkanje materiala in takrat je 
pač treba delavce, ali bolje delavke, ki 
so v večini, prerazporediti na tista dela, 
kjer so polizelki in surovine. Ob tem pa 
prihaja do velikih »finišev« zlasti za 
izvoz. Ko imajo dovolj materiala je se
veda treba pohiteti. V takih primerih je 
pač treba ostati na delu popoldne, v na
durah, pa v soboto in včasih celo v ne
deljo. Tako je zlasti ob koncu meseca, 
ko je treba narediti vse, da mesečni 
načrt proizvodnje uresničijo, še bolj pa 
da dobijo domači in tuji kupci vse, kar 
je zapisano v pogodbah.

Jože Šuster.

Tudi produktivnost se naglo dviga, 
saj je letos celo hitreje naraščala, kot v 
matični tovarni v Ljubljani. Tako so 
letos p<!> strokovni oceni dvignili pro
duktivnost za 30 %. Seveda je tu nekaj 
vpliva cen in nadur, vendar je tudi de
lovni uspeh precej večji kot lani v istem 
obdobju.

Pri tem je treba povedati, da imajo v 
glavnem ročno montažno delo in da je 
treba produktivnost po večini dvigati z 
večjo intenzivnostjo dela in čimboljšo 
usposobljenostjo pa tudi ročno spret
nostjo. Sicer so nekaj poskusov z avto
matizacijo naredili konstrukterji in 
orodjarji, veliko pa je postopkov, faz in 
del, ki jih enostavno ni mogoče avtoma
tizirati.

Tako je na primer pri montaži T rele
jev. Večkrat delajo le po nekaj sto

• Pred Feriti.

Idila pred Žarnicami.

kosov in take maloserijske proizvodnje 
seveda ni racionalno avtomatizirati. V 
takih primerih ne kaže drugega, kot 
uvesti čimboljšo izrabo časa in osebnih 
sposobnosti. Pri tem pa imajo tudi vse

večjo stisko s prostorom, saj morebit
nih avtomatskih linij, ki bi jih pri izde
lavi transformatorjev sicer lahko uredili 
zaradi prostora ni mogoče izvesti.

(Nadaljevanje na 6. strani)

Možnosti za izobraževanje 
ob delu v DU Tomo Brejc v Kranju

Delavska univerza Tomo Brejc Kranj objavlja možnosti študija in izobraževanja ob 
delu v šolskem letu 1982/83 v naslednjih oblikah:

VISOKA TEHNIŠKA ŠOLA MARIBOR
Na PRVI STOPNJI bo organiziran študij v oddelkih za strojništvo, elektrotehniko, 

gradbeništvo in kemijsko tehnologijo.
Na DRUGI STOPNJI bo organiziran študij v oddelku za elektrotehniko z usmeri

tvami za energetiko, avtomatiko in procesno tehniko.
Prijave so sprejemali do 20. julija 1982, možen je tudi naknadni vpis.

EKONOMSKA FAKULTETA LJUBLJANA — poslovni oddelek 
študij je organiziran na prvi in drugi stopnji.
Prijave so sprejemali do 20. julija 1982, možen je tudi naknadni vpis. 
K prijavi je treba priložiti:

— spričevalo o zaključnem izpitu na srednji šoli
— izpisek iz rojstne matične knjige
— kratek življenjepis
— potrdilo o zaposlitvi
— izjavo o kritju stroškov študija 
—2 fotografiji 4x6 cm

OSNOVNA ŠOLA ZA ODRASLE PRI DELAVSKI UNIVERZI TOMO BREJC 
KRANJ
še vpisuje v 5., 6., 7. in 8. razred osnovne šole.

Šolanje bo trajalo 20 tednov za vsak razred.
Prijave sprejema do 10. septembra 1982 
Prijavi je treba priložiti:

— spričevalo o zadnjem končanem razredu
— rojstni list
— potrdilo o zaposlitvi 

Šolanje je brezplačno.
Pouk bo organiziran dvoizmensko tako, da se lahko v šolo vključijo tudi tisti, ki de

lajo v izmenah.
TEČAJI TUJIH JEZIKOV

Začetni tečaji in tečaji konverzacije angleškega, nemškega, italijanskega, franco
skega in ruskega jezika.

TEČAJ SLOVENSKEGA JEZIKA
za delavce iz drugih republik in pokrajin 

Prijave sprejemamo do 10. septembra 1982

IZOBRAŽEVANJE V IZVENŠOLSKIH OBLIKAH
— tečaj strojepisja
— tečaj blagajniškega poslovanja
— tečaj poslovne administracije in korespondence
— tečaj materialnega knjigovodstva
— tečaj skladiščnega poslovanja
— tečaj varstva pri delu
— tečaj za upravljalce naprav za ogrevanje
— tečaj za upravljalce telefonskih central
— tečaj za kinooperaterje
— tečaj vzdrževanja strojev in naprav
— tečaj za upravljalce viličarjev
— tečaj tehniškega risanja
— tečaj ža kontrolorje v proizvodnji
— tečaj za snažilke

Prijave sprejemamo do 20. septembra 1982

DOPISNO IZOBRAŽEVANJE
Skupaj z dopisno delavsko univerzo UNIVERZUM Ljubljana bomo izvajali pro

gram usmerjenega izobraževanja v kovinarsko predelovalni usmeritvi.
Prijave sprejemamo do 20. septembra 1982.
Informacije o možnostih študija in izobraževanja ob delu dobite na Delavski uni

verzi Tomo Brejc Kranj, Cesta Staneta Žagarja 1, vsak dan (razen sobote) od 8. do 16.

Obveščamo vse slušatelje poklicnih in srednjih šol (tehniške srednje šole, delovod- 
skih šol, poklicne šole elektro in kovinarske stroke, administrativne šole), ki so v pre
teklih letih začasno prekinili šolanje, da imajo možnost dokončati šolanje po starih 
programih do konca šolskega leta 1984/85.

Vsi slušatelji, ki želijo nadaljevati šolanje, morajo čimprej izpolniti prijavo za nada
ljevanje šolanja.
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POLLETNA PROBLEMATIKA ISKRE COMMERCE

Terjatve, zaloge, investicije
Eden najhujših problemov, Id so v letošnjih prvih šestih mesecih pestili de

lovno organizacijo Iskre Commerce, so bile vsekakor izredno visoke terja
tve do kupcev v tujini in V domovini. Zadnji dan prvega polletja, torej 30. ju
nija, so Iskrini kupci dolgovali Iskri Commerce več kot 3 milijarde dinar
jev. Od te vsote odpade na kup 
kupce v Jugoslaviji.

Čeprav v Iskri Commerce ugotavlja
jo, da jim je v zadnjem času le uspelo 
nekoliko zmanjšati višino terjatev, pa 
so skupne terjatve v polletju prekora
čile letni načrt za 7 odstotkov. Največ 
so se jim terjatve povečale v marketin
ški temeljni organizaciji, in sicer za 63 
odstotkov nad načrtovanimi, v Servisu 
za slabo polovico, v Zunanjem trgu pa 
za desetino.

Velikanska sredstva so vezana tudi 
v zalogah trgovskega blaga in materia
la. Ob koncu polletja je imela Iskra 
Commerce v svojih skladiščih za več 
kot tri četrt milijarde dinarjev zalog. V 
primerjavi z enakim obdobjem lani so 
se jim torej zaloge povečale za skoraj 
petino.

Povprečne zaloge v prvem polletju so 
se glede na lanskih prvih šest mesecev 
gibale takole: zaloge materiala so se 
povečale za 14 odstotkov, zaloge goto
vih izdelkov za 18 odstotkov, nedokon-

v tujini 82 odstotkov, preostalo pa na

čana proizvodnja za 6 odstotkov, 
skupne zaloge pa za 19 odstotkov.

V primerjavi z načrtom so bile pov
prečne zaloge za skoraj 30 milijonov 
dinarjev nižje od planiranih. Obenem 
je bilo ugodnejše tudi obračanje zalog 
kot v primerjalnem obdobju pa tudi 
boljše kot so načrtovali. Nekoliko po
časneje so zaloge obračali v regionalnih 
skladiščih in v servisnih delavnicah.

Za investicije je Iskra Commerce v 
obdobju januar—junij porabila le 5,9 
milijona dinarjev. K tej vsoti je treba 
dodati še nekaj manj kot 112 milijonov 
dinarjev, in sicer za investicije, ki pa še 
niso končane. Med te slednje, naj uvr
stimo predvsem gradnjo in prenovo 
centralnega servisa v Ljubljani in pa 
objekte, ki jih v Jugoslaviji gradi pro
dajna temeljna organizacija, zlasti 
predstavniško-prodajni center v Banja 
Luki.

L.D.

ISKRA—AVTOMATIKA

Kontrolna in merilna oprema 
domače izdelave 
v proizvodnji

V Avtomatiki opredeljujemo obdobje 1975—1977 kot mejnik v izdelavi 
merilne in kontrolne tehnologije, čeprav segajo njeni začetki še v 1970. leto. 
Takrat so delavci laboratorija za kontrolo kvalitete v bivši TOZD TELA iz
delali prve kontrolne naprave za proizvodnjo relejev. Precej teh naprav, ki 
smo jim v zadnjem času dodali modernejše merilne sisteme, je še danes v 
uporabi. Iz tega zgodnjega obdobja izvira tudi kontrolna naprava za meritev 
prebojnih trdnosti plastičnih materialov, ki se uporabljajo za izdelavo pod-
nožnih relejev različnih tipov.

Vidimo torej, da je projektivna sku
pina nastala kot posledica nujnih po
treb po primarni merilni opremi. Poka
zalo se je namreč, da je merilna oprema 
standardne izdelave dostikrat neu
strezna, bodisi zaradi prevelike univer
zalnosti in zato tudi nesprejemljivih 
cen, bodisi zaradi premajhnega spektra 
merjenih parametrov.

Omenjeni faktorji in varčevanje de
viznih sredstev so narekovali izdelavo 
vsaj določenega dela merilne opreme 
doma. Zaželeno bi bilo, če bi skupina 
lahko opremljala z merilno tehnologijo 
širši krog proizvajalcev v Avtomatiki, 
kar pa je nemogoče, saj smo omejeni 
tako s številom kadrov, kakor tudi z 
opremo in reprodukcijskim materia
lom.

Mejnik v delu laboratorija za kon
trolo kvalitete predstavlja leto 1977, ko

se je jasno pokazala smotrnost in eko
nomičnost lastne izdelave kontrolnih in 
merilnih pripomočkov. Posledica tega 
je bila delitev skupine na merilno in 
projektivno. Merilna skupina je obdr
žala vse prejšnje operativne naloge, 
medtem ko je projektivna skupina 
prevzela projektiranje in izdelavo me
rilnih naprav, kakor tudi nalogo s po
dročja avtomatizacije proizvodnje. 
Obe skupini sta še danes najtesneje po
vezani in odlično dopolnjujeta druga 
drugo.

Potek izdelave določene merilne na
prave zajema več faz. Že v razvojni fazi 
določenega izdelka, lahko pa tudi ka
sneje v proizvodnji, se velikokrat po
javi potreba po kontroliranju določenih 
kritičnih parametrov. Pri definiranju 
najbolj pomembnih parametrov iz
delka sodelujeta razvojni ali obratni in

ženir in kontrolni inženir. Skupaj cjplo- 
čijo tehnične zahteve za določeno kon
trolno napravo. Naslednja faza je oce
nitev ekonomske opravičenosti izde
lave posamezne kontrolne naprave, 
glede na dinarske in devizne stroške 
materiala in razvojno—konstrukcijske 
stroške izdelave v primerjavi s ceno iz
delka in predvideno količino v določe
nem časovnem obdobju. Zaključna 
faza pa je projektiranje in izdelava me
rilne naprave. Le-ta zahteva od delavca 
dobro poznavanje izdelka in pripadajo
čih standardov, izbiro kvalitetnega ma
teriala, čim bolj preprosto konstrukci
jo, ki omogoča enostavno serviseranje 
in enostavno uporabo v proizvodnji, 
dobro izdelano dokumentacijo in 
predvsem zagotovitev varnosti pri delu.

Merilno in kontrolno opremo, ki je 
bila izdelana v projektivni skupini de
limo grobo v pet skupin: •

A— justime naprave. V to skupino 
štejemo različne vrste justirnih naprav 
za vse tipe relejev, ki so v proizvodnem 
programu Avtomatike. Teh naprav je 
bilo izdelanih v zadnjih petih letih prek 
100 kosov.

B—stabilizirani napetostno—to
kovni viri. V to skupino prištevamo ra
zlične napetostne in tokovne genera
torje, ki so bili izdelani za potrebe sa
mega laboratorija, delno za potrebe po
sameznih proizvodnih organizacij. Po 
zahtevnosti so nekatere izvedbe bolj 
preproste, druge pa zelo zahtevne, kot 
n.pr. programirani napetostno—to
kovni generator. Tudi teh naprav smo 
izdelali nekaj čez 40 kosov.

C— kontrolne naprave. V to katego
rijo uvrščamo kompleksnejše merilne 
in kontrolne sisteme kot so merilniki 
upornosti z nastavljivo zgornjo in 
spodnjo mejo, ki so bili izdelani za po
trebe kontrole podsestavov, procen- 
tualni merilnik upornosti, za potrebe 
vhodne kontrole, razni merilniki kon
taktnih upornosti relejev, merilniki sile 
vzmeti, merilnik debeline kontaktnih 
lamel in pa tudi dva zelo zahtevna av
tomata za merjenje parametrov vseh 
tipov relejev. Oba avtomata za merje
nje parametrov, sta sposobna izmeriti 
okoli SCTkarakterističnih parametrov v 
2,5 sekundah.

D—merilni instrumenti. Sem prište
vamo razne digitalne V —metre, meril, 
nike kapacitivnosti, merilnike frek
vence in periode, merilnike amperskih 
ur itd., ki so bili izdelani delno za lastne 
potrebe, delno za potrebe proizvodnih 
organizacij, vhodne kontrole itd.

E—manjši merilni in kontrolni 
pripomočki. Projektivna skupina v so
delovanju z merilno skupino skrbi tudi 
za vzdrževanje me/jenje in serviseranje 
vseh izdelanih naprav, ki jih je zdaj v 
uporabi po raznih proizvodnih organi
zacijah že prek 250 kosov.

Naši načrti za prihodnost so precej 
skromni saj nas omejuje na eni strani 
zaprta kadrovska politika, na drugi pa 
zelo omejena sredstva, posebno kar se 
tiče uvoznega materiala. Upamo pa, da 
bomo lahko že v letu 1983 naredili 
korak naprej in posegli v našo dejav
nost tudi na področju mikroračunalniš- 
tva. Božidar Pahor

Vsakega novega stroja ali naprave so delavci veseli, saj olajša in pospeši njihovo 
delo. Tako je tudi z novo napravo za srebrenje v galvaniki TOZD TEA.

Proizvodnja na Ljubnem 
in v Solčavi lepo teče

(Nadaljevanje s 5. strani)
Tudi na družbenopolitičnem po

dročju so precej aktivni. Pred kratkim 
so izvolili novega predsednika osnovne 
organizacije ZSMS Franja Atelška, na 
rednem letnem občnem zboru. Zani
miva je bila ugotovitev na tej konfe
renci mladih, da ti dosegajo nadpov
prečne rezultate v proizvodnji in to z 
discipliniranim delom in predvsem z 
mladostno spretnostjo, ki jo znajo ko
ristno uporabiti za proizvodno delo.

Tudi delegacije iz obeh enot vse 
tvorneje posegajo v razprave, tako v

delavskem svetu TOZD pa na občini in 
še kje. Zaslugo pri tem ima tudi dobra 
sindikalna organizacija, ki z naravnim 
razvojem neguje vzgojo kadra in izbi
ranje najboljših na volitvah.

»Mislim, da dobro gospodarimo, 
predvsem pa delamo sinhrono, tako 
ljubljanski del tovarne, kot tudi naš 100 
članski kolektiv v Savinjski dolini. Zla
sti veliko pa pričakujemo od investicije 
v novi del tovarne v Ljubljani pa tudi v 
posodabljanje proizvodnje, kar nam 
dolgoročno zagotavlja stabilen razvoj,« 
je zaključil Jože Šuster.

F. Kotar

Pri naših 
letovalcih 
v Poreču

Obiskali smo naš dobri stari 
Iskrin Dom v Poreču. Zdaj ga 
upravljajo sodelavci iz delovne 
organizacije IEZE. V njem letu
jejo v glavnem »lastniki«, kar pa 
je prostega pa so ponudili tudi 
sodelavcem iz drugih delovnih 
organizacij. Tako je poleg »last
nikov« precej delavcev iz Invest 
servisa, pa iz kranjskih DO, iz Ši
roke potrošnje in Iskre Commer
ce.

Letos so v domu naredili nekaj 
sprememb. Precej prostorov so obno
vili in uvedli samopostrežbo. Tako je 
manj čakanja in manj tekanja. In kako 
je sodelavcem všeč letovanje?

Najprej smo srečali Ano Žnidaršič, 
ki je letovala s hčerko. »Veste, jaz sem 
edina »prebukirana« Iskrašica. Res! 
Nastala je neka zmeda in smo le z dobro 
voljo zadevo uredili tako, da je za vse 
strani prav. Je pa zelo lepo in simpa
tično tu v domu, zlasti pa sem hvaležna 
sosedi, ki me je takorekoč pustila v mo
ževo posteljo, tega nikar ne pozabite 
napisati, to ni majhna reč,« je rekla 
Ana med splošnim smehom pri mizi. 
»Postrežba je zelo dobra in hrana tudi. 
Sonce neumorno pripeka in vode je do
besedno čez glavo — škoda, da je ne 
moremo izvoziti,« je nadaljevala Ana 
med smehom.

Seveda smo povprašali tudi druge, 
kako je z letošnjimi počitnicami. Mar
tin Gorenc iz Šentjemejske HIPOT z

ISKRA—AVTOMATIKA

Med
počitnicami 
v neposredni
proizvodnji

Ko se zapro šolska vrata, ve
čina učencev pohiti na morje, v 
planine, k teti na deželo ali s pri
jatelji do najbližje reke, jezera. 
Dobra dva meseca prostega časa 
izrabijo za to, da si naberejo moči 
za novo šolsko leto in da pozabijo 
na vsakdanje šolske skrbi.

Mnogi med njimi in teh je vedno več 
pa se prav v tem času morda za nekaj 
manj kot mesec dni prvič vključijo v 
novo okolje, v neposredno proizvod
njo. V skladu z zakonom o usmerjenem 
izobraževanju morajo učenci v okviru 
učnega programa opraviti obvezno de
lovno prakso, ki je časovno porazde
ljena skozi vse leto. V poletnih mesecih 
pa v TOZD sprejemajo največ štipen
distov in učencev, ki opravljajo počitni
ško prakso. Prvi, ker jih obvezujejo po
goji štipendiranja, drugi zato, da zaslu
žijo kakšen dinar, ki jim bo podaljšal 
počitnice izven doma, ali pa ga vložijo v 
šolske knjige.

V Avtomatiki je priprava in izvajanje 
delovne prakse in počitniške prakse or
ganizirano na ravni delovne organizaci
je. V TOZD pa imamo inštruktorje, ki 
v sodelovanju z ostalimi strokovnimi 
delavci učence seznanijo z Iskro, pz. de
lovno organizacijo, z njeno samou
pravno ureditvijo in proizvodnim pro
gramom ter jih sproti uvajajo v delovne 
naloge.

V TOZD Avtomatske in varilne na
prave, ki ima izredno širok proizvodni 
program naprav za avtomatizacijo v že
lezniškem in cestnem prometu, za av
tomatsko krmiljenje, regulacijo in mer
jenje v procesih, naprav za varjenje, za 
javljanje požara itd. smo srečali:

FRANCIJA SOJERJA—učenca
osmega razreda osnovne šole Milan 
Mravlje iz Dravelj:

»Letos sem končal osnovno šolo, v 
jeseni pa grem v prvi letnik strojno teh
niške šole. Sem prvič na počitniški 
praksi. Prav za prav je okolje, v kate-

ženo Jožico je bil pri isti mizi pa smo se 
lotili« kar njega. »Dom mi ni nov, saj 
sem spomladi delal pri njegovi obnovi, 
napeljeval sem vodo. Ni mi žal truda, 
saj dom odlično služi svojemu namenu. 
Predvsem je dobra hrana in tudi snažno 
je, da človek z veseljem živi v tej naši 
hiši. Kopališča res ni pred vrati, ker 
imava že večje otroke, jo mahnemo ali 
levo ali desno pa smo v nekaj minutah 
na plaži. Včasih pa gremo za spre
membo na otok svetega Nikole, kjer je 
najlepša plaža v Poreču.«

Ana Žnidaršič.
Izvedeli smo, da so mladi ljudje, ki v 

domu strežejo, zelo pozorni, nasmejani 
in prijazni. Upravnik pride pri kosilu 
voščit »dober tek« in tudi povpraša, če 
kdo še kaj potrebuje. Tudi pijače ni 
težko dobiti in za domače goste je celo 
20% cenejša, tako da je precej pod 
»poreškimi cenami.«

nflV -j'*
rem sem preživel 27 dni za mene Jui,i 
sem novo, zato tudi še bolj zanin11'. tton. 
Če bom uspešno zaključil prvi ^ ' % 
bom morda za n rosil tudi za štioendi]0' |

Tč

SANDIJA HORVATA—
prvega letnika elektrotehniške š®1 
štipendista Avtomatike:

»Tudi za mene je to prvo let° ^ 
vezne prakse, ko se vključujem v nep.Vd
sredno proizvodnjo. Obvezna p1'"^
traja 20 dni. V tem času sem opra' ^ 
različna dela, trenutno na mont'
dele na komandno ploščo za kegljal |
Iskro, kakor tudi Avtomatiko j
poznam, saj so nam jo na uvajal06; 
seminarju vaši delavci predstavili-8

*

. 1

TIL

..
MARTINA ŠTOJS A — učenca h6 Sva o 

jega letnika elektrotehniške šole: ^ . '*
»Že drugo leto sem pri vas na 

vezni praksi. Po končanem prvem
niku sem delal v TIKI. Zdelomsem

ôi’dovoljen, kakor tudi z okoljem inz j 
nosi do delavcev TOZD. Kakor Sa 
tudi jaz montiram dele na koman. ^ 
ploščo. Vsi, ki smo trenutno tukaj 
praksi se pred začetkom dela 
tako, da dobimo od inštruktorja n3' ,
dila in da se lahko tudi o tem, kar 
zanima pogovorimo, vprašamo.« % 

V juliju in avgustu je v TOZD Av ,

LSe"•org
Prav,
:«!,
veio
»u,

i?
ll Mmatike opravilo počitniško prak^ ^

izobraževani3- Nc

štipendistov, 100 učencev, ki so n|u 'Ji 
obvezni praksi in 171 učencev iz prV F ^ ^
letnika usmerjenega 
Skupno torej 415 učencev.

.sto'1 ‘iZanimivo je, da pravzaprav g0’^ 
ne moti, da je dom sredi starega P01^ 
in sredi turističnega vrveža. Nek 
celo pravijo, da je tako bližja vece 
zabava pa tudi trgovine, nekaterim..
je najlepše bližnje pristanišče jaht- ^
se vedno nekaj dogaja. ->,1

Zadovoljni smo bili in veseli z na 
sodelavci, ki nabirajo novih rn06'.^ 
istrski obali. Žal je čas hitro P°te 
treba je bilo nazaj v razbfeljeno p‘^ ^ 
vino in domov.

%
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Martin in Jožica Gorenc.
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°® STOLETNICI ROJSTVA PESNIKA ALOJZA GRADNIKA

Sin o svojem očetu pesniku
3. avgusta je rainiko natanko sto let od rojstva velikega slovenskega pesnika Alojza 

Gradnika. Njegov edini sin, inženir Sergej pa je zaposlen že dolgo vrsto let v Iskri in ko 
smo ga naprosili, že bi nam kaj povedal o svojem velikem očetu, je rad pristal na pogo- 
vor. Napotili smo se na Bled', kjer živi ing. Sergej Gradnik z družino. Sprejel nas je v 
Pokriti verandi, kjer nas je na mizi že čakal čisto briško-medanski priboljšek — prelepe 
zrele briške breskve v zlatem bricn. Na začetku našega pogovora je naš sogovornik po- 
vedaJ, da je diplomiral na elektrotehniški fakulteti ljubljanske univerze, potem pa na- 
daljeval:

ta eiete*om sem zače* 1952. leta na Inštitutu 
napr *trozveze, v laboratoriju za merilne 
V|a(j'Vc- Bili smo štirje, naš vodja pa je bil 
Za p j1"1 Klavs. Delali smo razne aparature 
cjl re^e elektrotehnike in telekomuhika- 
M, kiasneie smo se širili in se preselili v Hor- 
troJer Je danes znana Iskrina tovarna elek- 
nisj e 'n merilne opreme. Ker v Ljubljani 
sm0 'mel urejenih stanovanjskih razmer, 
kje, j Preselili na Bled, kjer je žena doma in 

Tal lme,a svojo hišo.
Iskfo 0v-Sem začel hoditi na delo najprej v 
kje, v Kranj, v oddelek za merilne naprave, 
žine em dela' z ing. Slapšakom. Zaradi bli- 
le^6™1.se nato za tri leta preselil v TIO 
sem?’ ‘ier sem delal v projektivi, nato pa 
Ptip °n^al v Otočah, kjer sem bil najprej v 
ktj vVl dela, kasneje pa v razvojnem odel- 

jlier delam še danes.« 
ite, *■<» prazaovali stoletnico smrti vs- 
Cb**1 '* velikega slovenskega pesnika 
iin,1? Gradnika. Kot njegovega edinega 
t|0v,L.|]'as prosil, če bi obudili nekaj čisto si- 

lu*1 spominov nanj.

gramofonske plošče, med njimi opere Ma- 
dame Butterfly, Traviata, rad pa je poslušal 
tudi lažjo glasbo, kot operete. Včasih je bil, 
ko je poslušal moderno glasbo, kar jezen, 
ker je bila zanj tovrstna glasba primitivna.«

Ali bi lahko kaj več povedali o vašem dija
škem življenju, saj je znano, da ste bili po 
raznih internatih in pri zasebnikih v Mari
boru in Ptuju?

»Kot dijak sem dve leti študiral v Maribo
ru, potem sem bil v Ptuju, kjer sem stanoval 
pri Kvedrovih. Dijaški dom v Mariboru mi ni 
ostal v najboljšem spominu, ker tu nisem bil 
najbolj zadovoljen z razmerami, saj sem 
čutil takrat posledice razbite družine, ker je 
bil moj oče pač ločen od moje matere. Mari
bor je bil pravi mini vojaški dom. Čisto dru
gače je bilo v Ptuju, kjer sem se takrat pri 
Kvedrovih prav nekako družinsko vživel. 
Kveder, oče narodnega heroja Dušana Kve
dra, je bil ravnatelj meščanske šole v pokoju 
in je za vse dijake, ki so stanovali pri njem 
skrbel precej po očetovsko in tako sem se

i(i(l r°dovi Gradnikov: (z leve proti desni) sin Sergej, naš sogovornik in Iskraš, pe- 
ln vnuk Leon ob Gradnikovi osemdesetletnici 3.8.1962.

(jfij P0rnini na očeta so v meni najbolj pove- 
Ijube • • *co se spominjam njegove izredne 
»arjm do rodnih Brd. Oče je imel tudi rad 
vsa^0' otr°k se spominjam, da smo 
iz|e,e ncdeljo šli na Šmarno goro in na druge 
sa^ v naravo, vendar smo delali izlete 
Ilir, pna nižje hribovje, ne pa visokogorskih 
ijf. y Zlmt me je vsako leto vzel na smuča- 
iiri| ,atnskih počitnicah sva po navadi kri- 
kn ■ kar ves teden po Pokljuki, in to po dol- 
Pti „ P°čez; spala sva po planinskih kočah, 
ic&^jih, pri župniku na Koprivniku in 
borj ■ ru8je. Ko pa sem bil kasneje v Mari- 

irtl' \ Jf Prišel včasih k meni in prekrižarila 
Cvlotno Pohorje.«
i*. k že, da vp-------------------------,ob' 

, |6l'
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k že, da vprašamo srna kakega 
l»» človeka, če je po ujem pode- 

** “češovo aagajeaje Koekret- 
,udl u vae kaj očetove pesni-

seK°rai s*chcrni me zares vpraša, če imam 
1 kakšno pesniško »žilico«. Reči^Orarn pcamaKU »£iuuv«. zvevi

Pr9Vž ’ tega nikoli nisem imel, kar pa je 
silil nyrav razumljivo. Oče me nikoli ni niti 
svet0v | sPraševal, kaj želim postati. Ni mi 
^ če v P0*1*'03' Spominjam se le tega, da bi 
SvetQ 1 hotel študirati pravo, to odločno od- 
tlicu . Jz tega sklepam, da v svojem po- 
'HiS|irt) 1 hil najbolj zadovoljen. Vendar pa 
s kju ’da bi se mu problemi nagrmadili tudi 
da nunem drugem poklicu. Rekel mi je tudi, 

vef-3 i>tntiaJe vese*]e do tehniških ved zagrenil v 
,injn. ‘P Profesor matematike, ki je bil ne- 

'Cttijijg s,ro8 in ni znal razlagati snovi; ma- 
iastudj)0 mu ie P° domače povedano prav

''Peda3'11 Priznati, kolikor je bil oče strog 
, »čkaj n!en. sem zato vendar moral pokazati 
(j sttn dnkJnost‘' <-e sem dobro izdelal šolo, 

ini.. >1 dvokolo ali harmoniko, ki sem siloje|ei ''ovokolo ali harmoniko, ki sem si 
"'"ti n £'at0 m' je kupil tudi note z narod- 
0^e.smimi.

VJ6 tudi nekaj glasbenika, saj je še 
'cta, v ^Pominski sobi slika Goriškega kvar- 

katerem je prepeval. Imel je tudi

nekako vživel v okolje, da sem bil zares rad 
tam. Drugače pa sem se vedno veselil le tega, 
ko šem šel lahko na počitnice. Oče me je 
namreč vsake počitnice pred vojno odpeljal 
v svojo rodno Medano, ki je bila takrat pod 
italijansko okupacijo. Tam me je pustil kar 
dva meseca in potem spet prišel pome. To so 
bili zame zlati časi, užival sem v naravi in se 
na kmetih zares sprostil.«

Torej ste hodili v Medano na počitnice še 
pod italijansko okupacijo. Morda bi bilo za
nimivo vedeti, kako ste Medano doživljali 
takrat, ali je bilo čutiti fašizem, ali so ljudje 
sproščeno slovensko govorili?

»Čutiti je bilo italijansko okupacijo, 
morebiti ne v posebno ostri obliki, čeprav je 
bila v letih pred vojno v vasi tudi karabinjer
ska postaja. Ker je bila takrat tudi italijan- 
sko-abesinska vojna, se je moral moj stric 
vsak dan oglašati na karabinjerski postaji, 
kjer je bil pač kot zaveden Slovenec poli
tično sumljiv-italijanskim oblastem.

Spominjam se neke svoje hude neumno
sti, ki se je pa srečno iztekla. Pred hišo smo 
imeli dvorišče in hlev. Že vzgojen sem bil 
tako, da sem čutil odpor do Italijanov. Nekje 
na podstrešju sem staknil italijansko zasta
vo, ki jo je takrat morala imeti vsaka hiša. 
Nekaj me je pognalo, da sem to zastavo za
pičil sredi gnoja na dvorišču. Ko so to zagle
dali ljudje in še posebej stric, jim je postalo 
skoraj slabo. Če bi tole videl kdo izmed ka
rabinjerjev, bi vse naše pozaprli in posledice 
bi bile hude. Za to me je stric pošteno na- 
bunkal.

Iz tistih časov se tudi spominjam, da niso 
smeli na pokopališčih vklesati na spomenike 
slovenskih rodbinskih priimkov in zato naj
demo še danes iz tistega časa precej nagrob
nikov, na katerih so vklesana samo gola 
lastna imena. Celo nekaj spomenikov je, na 
katerih so napisi v latinščini in to zato, ker 
ljudje slovenskih imen niso smeli vklesati, 
italijanskih pa niso hoteli in so pač vklesali 
imena po latinsko.

,Jtoiwt^aVn‘m SO °dPrti v — Centru za elektrooptiko v Stegnah zanimi 
^tstav 0 razslavo- Marjan Smerke je razstavil vrsto fotografij laserogrami 
Skda/0^ zan‘m‘va predvsem zato, ker fotografije tako harmonično povezuji 
■erienJ^ !^° strokovnjaka, ki se ukvarja z elektrooptiko, ali bolj enostavni 
Si>e. . ln Iskanje lepote obenem.

jj^dovilih ban’, ki jih tehniki in inženerji ob laserski tehniki doživljajo w 
'f,tanim'ner^c’ uiel na m 'n predstavil širšemu krogu v občudovanje. Ti spel 
f ,ehti;T Vg °bdke nas gotovo in nehote spominjajo, da smo v tehničnem veku in 
^Pai l 0 naš vsakdanji kruh. Spominja pa nas še nečesa: da je tehnika lahko ti 
^rmonična in človeku nudi estetske zadovoljitve.

Meni se je sicer čudno zdelo, takrat sem 
bil star kakšnih deset ali enajst let, da je mo
rala sestrična hoditi v italijansko šolo, pisati 
naloge v italijanščini, a meni je bil italijanski 
jezik popolnoma nerazumljiv. Šele kasneje 
sem marsikaj izvedel, kar mi kot otroku stric 
ni mogel povedati.

Iz vsega povedanega je videti, da vas je 
imel vaš oče pravzaprav zelo rad. Po svoje je 
bil verjetno navezan na vas, in sta Imela med 
seboj prav nenavaden odnos. Ver
jetno je bil v tem nekako spomin na njegovo 
lastno mladost, ko je hodil od doma na študij 
in ste tako tudi vi nekako podoživljali nje
govo usodo, ko niste rasli v najožjem krogu 
družine?

»Moj oče je bil na splošno molčeč človek. 
Bil je izredno redkobeseden tudi z brati, 
očetom in materjo. Tudi z menoj se ni skoraj 
ničesar pogovarjal. Vprašal me je sicer, kako 
je v šoli, pogovarjala sva se le o najnujnejših 
stvareh. Včasih pa se mu je le razvezal jezik, 
vendar pa je bilo to prav poredko. Tako sva 
se oba privadila na molk, da sva tudi v ka
snejših letih, ko je bil oče že ostarel, jaz pa 
poročen in sem prišel v Ljubljano na obisk 
molče sedela za mizo. Oče je kaj bral, jaz pa 
sem tudi sedel in bral. Uraje tako minila in 
nič se nisva pogovarjala. Žena me je sicer 
karala, češ da kakšen sem, oče pa je bil čisto 
zadovoljen, samo da sem bil poleg njega. 
Nisem si ga upal nagovoriti pa čeprav sem bil 
že dozorel človek. Spomnim se, na primer, 
bil sem v osmi gimnaziji, kako smo skupaj s 
sošolci in prijatelji prišli k meni, šest ali 
sedem nas je bilo. Klepetali smo, oče pa se je 
vrnil domov, odprl vrata in pogledal, odkod 
takšen živžav. Vsi smo kot eden utihnili, 
nihče si ni upal ničesar reči, oče pa se je samo 
nasmehnil in rekel, naj kar nadaljujemo s 
klepetom.«

Za konec pa bi morda povedali, kakšen 
odnos imate do njegove poezije, oz. kako 
vam je oče to svojo poezijo odnosno knjige 
daroval in opozarjal nanje?

»Z očetom se skoraj nikoli nisva pogovar
jala o poeziji. Ko sem bil študent, mi je v Za
grebu dal v pretipkavanje njegov prevod 
izbora italijanske lirike. Tako sem moral 
skoraj vso italijansko liriko v njegovem pre
vodu pretipkati. Drugače pa je bil oče svoj
stven pesnik, težak za razumevanje in lahko 
ga bereš samo v določenih čustvenih razpo
loženjih, ne pa tako, kot bereš kak lažji 
roman.

Nimam kompletne zbirke njegovih knjig, 
nekaj mi jih manjka, zlasti knjig njegovih 
zgodnjih prevodov. Ko sem se poročil, mi je 
v vsako svojo knjigo, ki je izšla, napisal po
svetilo.«

Pogovor se je končal, pesnikov sin pa je 
prinesel sveženj fotografij, ki so po svoje 
živo in nevsakdanje pričale, tako o pesniko
vem, kot o sinovem življenju. Potem smo se 
napotili še v inženirjevo delovno sobo, kjer 
so visela slikarska platna, ki jih je pesnik 
Gradnik tudi z okusom in veseljem zbiral, 
med njimi tudi dragoceno Tominčevo plat
no. In končno je tu še pesnikova knjižnica, 
vezani letniki Ljubljanskega zvona, prve iz
daje Slovenske matice, precej prvih izdaj 
Cankarja in Župančiča, med njimi tudi »Po
dobe iz sanj«, v katere je Cankar lastno
ročno napisal pesniku naslednje posvetilo: 
»Tovarišu dr. Alojzu Gradniku za njegove 
istrske pesmi«.

Vsa ta pesnikova ostalina je v dobrih sino
vih rokah pa tudi vnuki jo bodo gotovo hra
nili dalje in ko sem odhajal, sem ob vsem tem 
le občutil nekaj pesnikove prisotnosti, ki se 
je že tako za vedno zapisala v naše življenje z 
Gradnikovo poezijo. Dušan Željeznov

ZAHVALE
Ob izgubi moje mame

JOŽEFE URŠIČ
se iskreno zahvaljujem sodelavcem TOZD 
TEA —obdelovalnica za izraze sožalja in 
denarno pomoč

sin Dolfe z družino.

Ob izgubi dragega očeta
JOŽETA SAJEVICA

se iskreno zahvaljujem sodelavcem TOZD 
ERO — ozobčanje za izrečeno sožalje, po
darjen venec, denarno pomoč, ter spremstvo 
na njegovi zadnji poti

sin Jože z družino.

Sodelavcem TOZD Števci — Montaža se 
iskreno zahvaljujem za nesebično pomoč ob 
izgubi nepozabnega sina

Nada Šenk.

ISKRA — glasilo delovnega ko
lektiva SOZD Iskra — Industrije za 
elektroniko, telekomunikacije, 
elektromehanlko, avtomatiko In 
elemente — Ljubljana

—Glavni urednik: Pavle Gantar, 
pomočnik glavnega urednika: Mi
loš Pavlica, odgovorni urednik: 
Dušan Željeznov .tehnični urednik: 
Janko Čolnar, novinar: Mara 
Ovsenik.

— Ureja uredniški odbor: Alojz 
Boc (Kibernetika), Boris Čerin 
(Elektrozveze), Spela Dlttrlch 
(Avtomatika), Lado Drobež (Iskra 
Commerce), Stane Flelschman (ši
roka potrošnja), Franc Kotar 
(IEZE), Kazimir Mohar (Telema- 
ttka), Marko Rakušček (Avtoelek- 
trlka) — Izhaja tedensko — Roko
pisov ne vračamo.

— Naslov: Ljubljana, Tržaška c. 
15, telefon: 263-825—Tisk: Časo-
plsno-tiskarsko podjetje PRAVI
CA—DNEVNIK, Ljubljana.

Po mnenju sekretariata za Infor
macije IS SRS jo glasilo oproščeno 
plačila temeljnega davka od pro
meta proizvodov.

BELEŽKA O KNJIGI »FOTOREPORTER" 
EDIJA ŠELHAUSA

Fotorepbrterstvo kot posebna novinarska 
zvrst se je pri nas pravzaprav razmahnilo šele 
po osvoboditvi, čeprav lahko najdemo za
četke tega pomembnega dokumentarnega 
delovanja tudi že med narodnoosvobodil
nim bojem, pri čemer se spomnimo samo na 
danes že legendarnega in imenitnega parti
zanskega fotoreporterja Petka, ki je pustil za 
sabo edinstveno slikovno pričevanje o po
hodu XIX, divizije in tudi z življenjem potr
dil to svojo misijo.

Nekaj podobnega lahko zapišemo tudi o 
Ediju Šelhausu, katerega knjiga pod naslo
vom »Fotoreporter« predstavlja zagotovo 
edinstven dokument in pričevanje o nekem 
življenju, ki je bilo v celoti posvečeno temu 
težavnemu, odgovornemu in tudi življenjsko 
nevarnemu poklicu. Avtor naše knjige je ve
čino svojega otroštva preživel v Trstu, med 
obema vojnama pa je prišel v Jugoslavijo in 
se po družinski tradiciji izučil za fotografa. V 
zadnji vojni se je pridružil partizanom, kjer 
je bil ranjen, ko pa je okreval, je zamenjal 
puško s fotoaparatom. Po osvoboditvi je 
spet odšel v Trst, kjer je v izjemnih okolišči
nah posnel na tisoče metrov filmskega traku. 
Ko se je spet vrnil v domovino, se je naj
prej zaposlil pri Slovenskem poročevalcu,
svoje slike pa je objavljal nato v Delu, Tova
rišu, TT, Jani, nazadnje pa še v Ljubljan
skem in Nedeljskem dnevniku.

V knjigi »Fotoreporter« (to je Šelhausovo 
drugo delo, kajti v svoji prvi knjigi »Stotinka 
sreče« je opisal dramatične trenutke reševa
nja zaveznikov med NOB v Sloveniji) je 
avtor na svojevrsten in zanimiv način popisal 
svoje življenje, ki mu je naklonilo v dolgih 
desetletjih mnogo zanimivih, srečnih pa tudi
nevarnih dogodkov srečanj, in dejstev, ki jih 
je posnel na filmski trak. Njegova knjiga ne

nehno razpada ha dva dela, ki pa se tudi ne
nehno in srečno združujeta v celoto — na eni 
strani je sama fotografija, na drugi strani pa 
spremno besedilo, ki nam bodisi pojasnjuje 
sliko, ali bolje zgodbo/ijenega nastanka, ki 
ni nič manj zanimiva od slike same. Po krat
kih uvodnih zapiskih o svojem življenju do 
vojne slede njegove slike in pismeno priče
vanje o njegovem fotoreporterskem delu 
med partizani, ki pomeni danes s slikovnega 
stališča izredno dragocen dokumentarni ma
terial o našem narodnoosvobodilnem boju. 
Nič manj pomembno ni tudi Šelhausovo 
delo po osvoboditvi v Trstu, ko je tako kot v 
partizanih v življenjski nevarnosti zabeležil 
boj tržaškega proletariata proti vsem mogo
čim zaprekam in oviram zavezniške vojaške 
uprave in sploh zapletenosti tržaškega vpra
šanja v času hladne vojne in povojnih razme
rah. V nadaljnjem spremljamo našega av
torja, kako se je srečeval s Titom, Sandram 
Pertinijem, Finžgarjem, Stanetom Sever
jem, planincem Čopom in skadatcljem Ko
zino, Arthurjem Millerjem'in La Pasionario 
ter vrsto drugih uglednih, svetovnih imen. 
Potem so tu njegove novinarsko—fotore- 
porterske akcije iz vsakdanjega življenja, 
preko nesreč do športa, knjigo pa Šelhaus 
zaključuje s svojimi srečanji in videnji z na
šimi rojaki na avstrijskem Koroškem. Sicer 
pa je o svojem življenju in delu avtor sam 
zapisal: »Za večino dogodkov, ki jih opisu
jem, hranim fotografije, nekaj jih tudi ob
javljam. Žal nimam fotografij o prvih po
vojnih letih, ko sem snemal najbolj razbur
ljive dogodke. Ti filmi so shranjeni v film
skem arhivu v Beogradu.«

Knjigo Edija Šelhausa »Fotoreporter« je 
izdala založba Borec v Ljubljani, v opremi 
Mirana Moharja. D.Ž.

Savo Sovre razstavljal
na Laborah

Ob vsakokratni stiski s prostorom, 
hkrati pa še ob počitniškem premo
ru, je naneslo, da žal šele danes ob
javljamo zapis o zanimivi razstavi v 
avli na Laborah, akademskega slikar
ja Sava Sovreta.

Savo Sovre, ki ga poznamo kot odlič
nega ilustratorja, se je s samostojno 
razstavo risarskih dosežkov pojavil šele

v novejšem času. Njegova razstava por
tretov otrok v avli Kemijskega instituta 
Boris Kidrič v Ljubljani meseca aprila 
letos je naletela na lep odmev pri obi
skovalcih in kritikih. Temu je bržkone 
vzrok tudi dejstvo, da nas je slikar pre
senetil s tehnično dovršenostjo svojega

(Nadaljevanje na 8. strani)

r : )
ZVEZA KULTURNIH ORGANIZACIJ SLOVENIJE

razpisuje

v sodelovanju z družbenopolitičnimi skupnostmi in organizacijami v občinah, kjer 
bodo pripravili območna srečanja in zaključno srečanje, z organizatorji literarne ko
lonije vobčiniLenart, RK Zveze socialistične mladine Slovenije, RS Zveze sindikatov 
Slovenije, tednikom Mladina, revijo Antena, časopisom Kmečki glas in Društvom 
slovenskih pisateljev

11. srečanje pesnikov 
in pisateljev — začetnikov
Območna srečanja bodo letos potekala od 15. septembra do 15. decembra 1982 in 
sicer jih bo devet: v Ptuju, Radovljici, Ljubljani (Moste Polje), Trebnjem, Tolminu, 
Velenju, Hrastniku, Slovenj Gradcu in Izoli.

K sodelovanju vabimo vse avtorje iz Slovenije, Slovence v drugih republikah, iz 
slovenskih zamejskih območij v Italiji, Avstriji in na Madžarskem, ravno tako tudi av
torje, ki stalno ali začasno živijo in delajo v tujini.

Sodelujejo lahko avtorji, ki svojega dela — razen v samozaložbi — še niso izdali v 
knjižni obliki. Pošljejo lahko:
— črtice, novele, romane, satire, humoreske, itd.,
— pesmi, epigrame, basni, aforizme,
— dramska besedila: dramske prizore, skeče, enodejanke, tragedije, groteske,
— filmske scenarije, scenarije za proslave itd.,
— kritiške prispevke, eseje z vseh področij umetnosti.

Tričlanske žirije (imenovala jih bosta organizator območnega srečanja in literarni 
odbor Z KOS) bodo na svojem območju izbrale najboljše avtorje za nastop na območ
nem srečanju in predlagale avtorje za sodelovanje na republiškem srečanju, ki bo fe
bruarja 1983.

Literarni odbor Z KOS ima pravico zadnjega izbora avtorjev za zaključno priredi
tev.

Območne žirije bodo svoje delo zaključile dva tedna pred dnem, ko bo organizirano 
območno srečanje. Organizatorji območnih srečanj pa morajo o lem obvestiti vse, ki 
so poslali prispevke, vsaj teden dni pred srečanjem.

Avtorji morajo svoje prispevke poslati napisane s pisalnim strojem v treh izvodih. 
Zraven morajo priložiti tudi zapečateno ovojnico s podatki: imenom, priimkom, toč
nim naslovom, izobrazbo, poklicem, starostjo in šifro.

Avtorji naj pošljejo prispevke najkasneje do 20. avgusta 1982 na naslov: Zveza 
kulturnih organizacij Slovenije, Kidričeva 5, Ljubljana, za 11. srečanje pesnikov in pi
sateljev začetnikov.

Informacije lahko dobite po telefonu: 061/211—828, int.: 18
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Savo Sovre razstavljal 
na Laborah

(Nadaljevanje s 7. strani)
risarskega znanja, ki v naši dobi pomeni 
dovolj veliko redkost.

Ni pa mogoče teh, tudi v Kranju 
predstavljenih portretnih eksponatov, 
ocenjevati samo s stališča tehnične bre
zhibnosti. Razstavljene risbe prinašajo 
v naše povojno portretno snovanje tudi 
marsikaj drugega, novega in privlačne
ga. Sovretovi sicer realistični portreti 
niso toliko dokumentarno kot osebno 
obarvani. Z njimi čutimo sugestivno 
moč slikarjeve osebnosti. Mir, ki je ra
zlit prek mehko začrtanih otroških 
obrazov, zrcali spokojnost avtorjeve 
umetniške poteze.

Iz hrupa vsakdanjosti je Savo Sovre 
iztrgal drobne portretne glavice, jih 
otoplil s prameni svilnatih las, poteze 
obrazov, ki so se mu kdaj pa kdaj zaz
dele pretrde pa prekril s komaj zaz
navno megličasto kopreno.

Ko opazujemo predstavljena dela, 
včasih začutimo, da ti mehko osvetljeni 
obrazi pripadajo nekemu drugemu 
svetu, bolj prizanesljivemu in manj su
rovemu kot je naš, svetu, ki ga je omeh
čal čas in ga prekril s tančico nedotak
ljivosti. Zdi se, kot da se za neoprijem
ljivostjo teh portretov skriva umetni
kova narava, opazujoča in preiskujoča, 
podobna pogledu otrok, ki s podobo
vprašujoče zrejo v svet in v nas..

Savo Sovre se je rodil leta 1928 v 
Ormožu. Študiral je slikarstvo na Aka
demiji za likovno umetnost v Ljubljani 
pri profesorju Gabrijelu Stupici. Leta 
1952 je končal slikarsko specialko. 
Hkrati je študiral violino in končal 
srednjo glasbeno šolo v Ljubljani. Uk
varja se pretežno z ilustracijo, knjižno 
opremo, grafiko in slikarstvom.

TEJA PAJER, TOZD Montaža 
Spodnja Idrija: »Z družino smo bili 10 
dni v avtokampu Cikat na Lošinju. Av- 
toprevoz Tolmin z enoto v Idriji, kjer je 
zaposlen moj mož, ima tam nameščene 
stanovanjske prikolice. Dopust smo 
preživeli resnično lepo, saj smo imeli 
vseskozi sončno vreme pa tudi vse 
ostalo je bilo v redu. Tako se ne morem 
pritožiti čez preskrbo, saj smo lahko 
kupili celo teletino, ki je v Idriji že 
dolgo nismo videli. Kuhali smo sami 
tako, da res nismo veliko zapravili.

Pri vsem skupaj me je motilo samo 
nekaj. V samopostrežni trgovini v 
kampu trgovci in trgovke kot da ne bi 
poznali drobiža — vse je bilo na »okro
glo«, izračunano, tako da je dostikrat 
prav neprijetno spominjalo na odkrito 
goljufanje...« Stane Fleischman

e, zato zaradi tega nisem imel Pr°bl
mov. Povedati moram še, da je opren!„

i:-----* —:i—i- —i— —j: — mi-Ijenost prikolicedobra, zdi pa se mil 
posvetimo premalo časa vzdrževanj 
prikolic v mrtvi sezoni. Cena za W | 
rabo prikolice pa se mi zdi pristopaj

ISKRA NOVA GORICA

K. Mohar

Vtisi z organiziranega 
prijetnega letovanja DRAGICA ZORN. Z družino

oddil’11 'etju'

ŠIROKA POTROŠNJA

Kako smo dopustovali?
V Široki potrošnji so letos podobno kot prejšnja leta dopustovali »kakor je 

pač naneslo«. Lastnih počitniških zmogljivosti z izjemo resnično skromnega 
števila počitniških prikolic temeljne organizacije ne premorejo, zato gredo 
poleti delavci na dopust večinoma v svojem »aranžmaju«, če sploh kam 
gredo. Cene družinskih letovanj so namreč tolikšne, da jih je z osebnimi do
hodki vse teže pokrivati. Morje pa kljub temu privlači, zato smo povprašali 
nekaj naših delavcev, kako so preživeli obdobje kolektivnih dopustov.

Prejšnji ponedeljek je novogoriška Iskra — Avtodcktrika ponovno ožive
la. Po skoraj treh tednih smo ponovno prišli na delo. Kar nekam »temno« je 
bilo zjutraj ob vhodu v delovno organizacijo, to »temo« pa so odsevali zago
reli, od sonca ožgani obrazi, a ne le zagoreli, tudi vedri, oproščeni, pokal sve
žine in lepih potez, ki jih je delovni človek resnično potreben. In letos jih je 
prenekateri dobil. Iskal jih je na čudovitih plažah Jadranskega asorja, v No- 
valji na Pagu, Poreču, Medveji, Rabcu, Umagu in MednUnu. TV teh krajih 
ima namreč ta Iskrina delovna organizacija postavljenih 22 počitniških pri
kolic, ki so bile vse dobesedno stoodstotno zasedene.

letos preživela nekaj dni letnega — . -
v našem počitniškem domu v Dram10 ,ega 
Tu smo bili prvič. Kraj in plažaiu Mitu Ulil yiviu. rvi aj m r1 cofl
čudovita, prav tako nimam pripom . 
hrano in urejenost doma. K temuj^

st1 iave j 
recesj

nrano m urejenost uoma. iv ;
največ pripomoglo osebje, ki je skr °ir
za naše dobro počutje, zasluži Pa^
pohvalo. Vsako jutro je bito na o°&
mnogo pred nami, zvečer pa je
zadnje k zasluženemu počitku-

četku kolektivnega dopusta sem se z 
družino odpravil v eno izmed treh pri
kolic, ki jih ima naša tovarna v Rovinju. 
Z ženo in dvema otrokoma smo se imeli 
prav imenitno, saj nam tudi vreme ni 
nagajalo, trgovine so bile v nasprotju s 
pričakovanji dobro založene pa tudi nič 
dražje ni bilo kot doma — marsikaj celo 
ceneje. Tudi prikolica ni bila draga, na 
dan smo plačevali po 250 dinarjev. 
Plaža sicer ni bila ravno taka, kakršno 
bi si želeli, vendar se da tudi na kamniti 
obali lepo preživeti del dopusta. Drugo 
polovico prostih dni pa smo prebili 
doma.«

Veliko družin je iskalo sprostitve, ve
selja in sonca tudi v počitniškem domu 
v Dramlju, ki ga ima Avtoelektrika v 
popolnem najemu. V njem je 45 ležišč, 
lastna kuhinja, zato se ni čuditi, da je 
zaseden vse do konca tega meseca. 
Enako lahko ugotovimo za počitniško 
hišico v Novem gradu, ki jo je Avtoe- 
lektriki »posodila« počitniška skupnost 
Soča iz Nove Gorice. Nekateri pa so za
sedli tudi privami aranžma v Crikveni- 
ci.

Tako torej, te ugodnosti organizira
nega letovanja je nudila Avtoelektrika, 
služba družbenega standarda. In kaj 
pravijo dopustniki. Nekatere smo zmo
tili pri delu (ne na oddihu) in jih pov
prašali, kaj menijo o letošnjem dopu
stu, o organiziranem letovanju. -

ALOJZ FAJDIGA, TOZD Spreje
mniki Sežana: »Prvi avgustovski teden 
smo z družino preživeli v naši edini to
varniški prikolici v Medulinu. Imeli so 
se prav imenitno, saj je prikolica lepo 
opremljena, .vreme smo imeli lepo; le 
eno popoldne je deževalo. Tudi drago 
ni bilo, saj smo na dan plačali po 250 
dinarjev pa tudi cene v tamkajšnjih tr
govinah niso bistveno različne od tu
kajšnjih. Tudi prihodnje leto se bom 
prijavil, če bo seveda možno — drugač
nega dopusta si zaradi visokih cen res 
ne bi mogel privoščiti!«

STANE PORENTA, TOZD Elek
tromotorji Železniki:»Takoj po pri-

BOŽO ROT, TOZD TV Pržan: »Na 
Pržanu lastnih počitniških zmogljivosti 
ne premoremo, zato sva se s prijateljico 
odpravila na morje kar po svoje. Obi
skala sva Dubrovnik in še nekaj krajev 
na obali južnega in srednjega Jadrana, 
potovanje pa sva zaključila z obiskom 
krajev v Bosni in Hercegovini, ki so 
znani iz NOB. Najlepše je bilo vseka
kor v Dubrovniku, kjer se turizem re
snično piše z veliko začetnico, malo 
manj ugledni pa so kraji proti severu 
Jadranskega morja — o turizmu se 
bodo morali še marsikaj naučiti. Ob 
vsem tem pa v Dubrovniku tudi cene 
niso pretirane. Dopust je bil,resnično 
enkraten, tudi zato, ker je trajal kar tri 
tedne skupaj!«

r 30. REDNI TRIME
SEČNI ŠAHOVSKI HI
TROPOTEZNI TURNIR

V

Šahisti Iskre bodo 28. avgusta ob 
8.30 v Iskri — TOZD Montaža v 
Spodnji Idriji (v restavraciji) odigrali 
svoj že 30. redni trimesečni hitropo
tezni turnir, na katerega vabijo vse 
ljubitelje tovrstne šahovske igre.

Pred kratkim le odšla v pokoj Zora Cvitanovič, kije zadnjih 11 let spajkala aparature v 
TOZD TTS Dejala je, da je bila s svojim delom zelo zadovoljna in da se/e s sodelavci

manjkalo, saj so izleti v naravo vedno zanimivi. Ko smo jo vprašali, kaj misli o nadalj
njem delu njene TOZD pa je povedala, da še precej stvan čaka na izboljšanje, ven
dar pa jih bodo njeni sodelavci uspeli s prizadevnim delom urediti.

ODPRTO PRVENSTVO 
ISKRE KRANJ V TE
NISU

Kot že vrsto let, tako bo tudi letos 
odprto tradicionalno prvenstvo Iskre 
v Kranju pod nazivom TENISKRA 
4. Zbrali se bomo 11. in 12. Septem
bra 1982 ob 8. uri na teniških igriščih 
v Kranju. Igrali bomo v naslednjih 
kategorijah:
— članice
— člani nad 35 let
— člani do 35 let
— člani tolažilno.

Vabimo vse, tudi tiste, ki so na za
četku svoje rekreacijsko-tekmo- 
valne kariere, naj se tekmovanja 
udeležijo.

Prijave sprejema Edo Ferenčak, 
DO ERO, telefon 064—24351 
(24551), im.: 25—15 do 9.9.1982. 

ORGANIZACIJSKI ODBOR

najemnino prikolice. A vem, da terja 
tudi uprava kampa velike zneske za 
uporabo prostora, zato zaradi tega ni 
bilo slabe volje.

bo prihodnje leto le možnost in čc 
prišla na vrsto, bom ponovno zapr01 
za letovanje v Dramlju.

MLADEN KOSTADINOVSKI:
Letos sem sploh prvič letoval v prikolici 
in moram priznati, da sem se izredno 
dobro počutil. Verjetno tudi zato, ker 
so v Medulinu, kjer sem preživljal do
pust izbrali lep, sončen kraj, plaža pa je 
primerna tudi za otroke. Letoval sem že 
pred pričetkom kolektivnega dopusta, 
ko so narazpolago skoraj še vse prikoli-

VOJKO COLJA: Letos sem let0'. , 
v lastnemaranžmajus šotorom v Črvari. 

Lansko leto sem sicer dobil Iskrin0 P ,n- 
kolico v Kačjaku, vendar nisem bil .£ ni 
dovoljen. Izredno neurejena, nečis ^ 
bila, zato sem sklenil, da ne bom
kandidiral za tovrstno letovanje-

pa

visok?:tudi najemnina se mi je zdela Vl:,'"y 
zato sem letos izbral cenejšo po1, $č • 
primerjavi z lanskim letom pa sm in 
imeli mnogo lepše. ^

Marko Ra

KLARA DEGANO: Z zvrhano 
mero sreče sem dobila prikolico v 
Umagu, kjer sem se res počutila kot de
lavka na dopustu v proletarsko-turi- 
stičnem vrvežu. Imeli smo se enkratno, 
opremljenost prikolice je zadovoljiva, 
ko pa se spustiš v sinji Jadran, nekoliko 
pozabiš tudi na malce previsoko ceno za

ČASOPISNE NOVICE

Delegacija PTT Turčije iz Ankare, v kateri so bili tudi tehnični direktorji večP^C 
gionalnih direkcij (Ankara, Izmir, Istambul), je prišla pred nedavnim v Slovenijo, d 
je na obisku pri PTT Celje, na povabilo Iskre pa si je ogledala tudi nekatere naše 
vame. Zanimanje je pokazala zlasti za ogled proizvodnje na Laborah, kjer je j 
centralo metaconta 10 CN. Le-teh v Turčiji še nimajo. Z Iskro načrtujejo Tu 
skupno proizvodnjo central Iskra 500 A, ki je sestavljena iz nekaterih delov me 
conte 10 CN, razen manjšega računalnika. Novi tednik, Celje.

Pred kratkim so zaprli komercialni sejem v Valctti na Malti, katerega si je °$e<* $ 
približno 130 tisoč obiskovalcev. Jugoslovanski razstavni prostor si je ogledala tu 
predsednica malteške vlade Agatha Barbara, ki se je pogovarjala s predstava' 
Iskre—Delte predvsem o možnostih malteško—jugoslovanske proizvodnje račun ^ 
nikov. O možnostih za skupno proizvodnjo je obširno pisalo lokalno časopis)6 
tamkajšnja RTV—Delo, Ljubljana.

Pri zbiranju denarja za obnovo in razširitev doma na Kredarici so bili še pose 
uspešni kranjski planinci. Prizadevno so se lotili zbiralne akcije med članstvomter 
delovnih organizacijah. V planinskem društvu so zbrali za 400 tisoč dinarjev obvez 
in denarja. Največ pa so dobili v Iskri in tovarni IBI, ki sta dali vsaka po 5 milijonov 
narjev. V Kranju so namesto načrtovanih 3 milijonov dinarjev nabrali kar 11 mm) 
nov dinarjev.

Na osnovi Iskrine licence je tovarna števcev SIAME v Tuniziji izdelala že 3 
tisoč enofaznih števcev, kar pomeni obojestranski uspeh obeh sodelujočih tova.z. 
Trenutno tečejo razgovori za razširitev sodelovanja, saj je Iskra ponudila prevze 
delave dvotarifnih enofaznih števcev kot tudi osnovni projekt za proizvodnjo tni®2 
števcev. Iskra bi poleg prodaje, montaže in umerjevalne opreme stalno dobavljala 
trebne podsestave. Sicer pa Iskra pripravlja ponudbo za proizvodnjo tudi drugi" 
delkov, predvsem izdelkov kranjske Iskre Kibernetike — Glas, Kranj.

Slovenijo je obiskal veleposlanik Zvezne republike Nemčije Horst Grabert. 0b 
j priložnosti se je pogovarjal s predsednikom predsedstva SR Slovenije ViktorJ _ 
vbijem, predsednikom izvršnega sveta skupščine SR Slovenije Janezom Zem J 

uem, predsednikom interesne skupnosti za energetiko SR Slovenije Ivanom . 
škom, predsednikom kolegijskega poslovodnega organa SOZD Iskra Antonom 
paničem jn predsednikom poslovodnega odbora Ljubljanske banke—Zdruz
banke Metodom Rotarjem.UdilKC ivi d vi vi vm ii ix vrtat jvm. , f-riČni

Kljub pomanjkanju domačega in uvoznega reprodukcijskega materiala se je n ^ 
obseg proizvodnje Iskre Kibernetike v Kranju v letošnji prvi polovici leta Pove|:j0b- 
29 %, izvoz na zahodna tržišča za 16 in skupni izvoz za 9%, v primerjavi z istim od ^
jem preteklega leta. Poprečni mesečni osebni dohodek znaša 14.000 din, oz. 28 /o 
lanskoletnim poprečjem. ,,c.

V Iskri te rezultate poslovanja ocenjujejo za zadovoljive, posebno še če UP, ‘ne$ 
varno res težke razmere pri preskrbi z repromateriati. Kolektiv Kibernetike, ki ^ 
šteje 4750 delavcev, je v prvih šestih mesecih povečal dohodek za 27 % in ustva . 
317 milijonov dinarjev čistega dohodka za sklade. Zakon o razpolaganju s *‘orlv,a jz 
bilnimi devizami je tudi Iskri močno poslabšal možnosti nabave repromatena . 
uvoza. Zato bodo skušali z raznimi ukrepi to pomanjkanje deviz nadomestiti z z 
šanjem izmeta, z inovacijami, z nabavo repromateriala ustreznih kvalitet na doma ^ 
trgu pa tudi s selekcijo proizvodnje izdelkov, ki imajo vgrajen uvozni material i

Kljub vsem predvidenim težavam računajo, da bodo letni plan proizvodnje v v^ 
3,7 milijarde dinarjev v celoti izpolnili, čeprav ob nekoliko slabšem poslovnem |j 
tatu od planiranega. Zbral in uredil Marjan


